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КЕЛЕШЕК БІЛІМДІ ӘРІ БІЛІКТІ 
КАДРЛАР ҚОЛЫНДА

БЕТ
4

АДАМ ҚҰҚЫ – 
БАСТЫ ҚҰНДЫЛЫҚ

ФУТЗАЛДЫҢ 
ЖЕҢІМПАЗДАРЫ

�аза�стан адам ���ы�тарын 
�ор�ау ба�ытында на�ты �адам 
жасап жатыр. М�нда демокра-
тияны дамыту, адам ���ы�тарын 
�ор�ау және за� �стемдігін ны-
�айту ма�сатында �ажетті за�-
намалы� жа�дай жасал�ан. Осы 
ма�сатта �аза�стан ау�ым ды 
демократиялы� реформалар 
ж�ргізіп, #зіні� халы�аралы� 
міндеттемелеріне сәйкес адам 
���ы�тарын �ор�айтын болады.

Атап айтқанда, «Халық үніне құлақ 
асатын мемлекет» тұжырымдамасының 
қағидаттарын енгізу шеңберінде 

Қазақстан азаматтары саяси шешімдер 
қабылдау процесіне кеңінен қатысатын 
болды. Саяси басқарудың теңгерімді 
жүйесі құрылып, есеп беретін 
Үкімет және ашықтық қағидаттары 
енгізілді. Мақсат – елімізді саяси 
тұрғыда трансформациялау және 
«(ділетті Қазақстанды» құру үшін 
басталған процестерді соңына дейін 
жеткізу. Негізгі реформаларды үшке 
б*ліп қарастыруға болады. Олар – 
демократияға атсалысу, құқық қорғау 
тетіктері, адам құқықтары және заң 
үстемдігі.

(Жалғасы 5-бетте)

Тараз �аласында�ы «Тараз арена» кешеніні� ала�ында мә де-
ниет және медиаиндустрия �ызметкерлері арасында футзалдан 
AMANAT CUP чемпионаты #тті. �аза�станны� т�рлі �аласынан 
келген 6 команда бас ж�лде �шін бәсекеге т�сті. AMANAT CUP 
тур нирі жыл сайын «AMANAT» партиясы мен «Жастар Рухы» жастар 
�а натыны� �олдауымен #ткізіледі.    

Ел +кіметі 
апатты мектептер және 

�ш ауы   сым ды о�ыту мәсе-
лелерін шешуге білек сы бана 

кірісті. Б�рын�ы �кіметтер б�л проб-
ле мадан арылу мерзімін бірнеше рет 
кейінге ше гергені белгілі. Б��ан тіпті 

«100 мектеп» жә не бас�а мемлекеттік 
ба�дарламалар к# мектесе алмады. Енді 

со�ан 2ділетті �а за�станда �ол жет-
кізіледі деген �міт бар. Мә селен, 2023 
жылы бірден 165 жа�а мек теп салын-

ды. Ал биыл толы� �уатында ж� мыс 
істейтін «Жайлы мектеп» �лтты� 

жобасы атал �ан міндет 
межесін жа�ындата 

т�спек.

ИТАЛИЯ мен ВАТИКАН 
МЕМЛЕКЕТІНЕ БАРАДЫ

«Мемлекет басшысы 18-19 қаңтар күндері Италия 
және Ватикан мемлекеттеріне ресми сапармен барады». 
Бұл туралы Президенттің кеңесшісі – Баспас*з хатшысы 
Берік Уәли Facebook парақшасында жазды. Онда: 
«Қасым-Жомарт Тоқаев сапарының алғашқы күні Рим 
қаласында Италия Президенті Серджо Маттарелламен, 
Премьер-министр Джорджа Мелонимен келісс*здер 
жүргізеді. Сонымен қатар Президент «Қазақстан – 
Италия» инвестициялық д*ңгелек үстеліне қатысып, 
бірқатар ірі компания басшыларымен кездесулер 
*ткізеді деп жоспарланып отыр. Мемлекет басшысы 
келесі күні Ватиканда Рим Папасы Францискпен кез-
деседі.  Бұдан б*лек, Президент БҰҰ Азық-түлік және 
ауыл шаруашылығы ұйымының (FAO) және Дүниежүзілік 
азық-түлік бағдарламасының (WFP) штаб-пәтерлеріне 
барады» делінген.

АПАТТЫҢ АЛДЫН АЛУ ҮШІН 
НЕ ІСТЕЛУДЕ?

Оқу-ағарту министрі Ғани Бей-
сембаевтың мәліметінше, қазір елімізде 
52 апатты және 112 үш ауысымды мектеп 
қалып тұр. Оларды жою үшін не істеген 
дұрыс?

Біріншіден, бұрын қабылданған жүйелі 
шаралардың, ертеректе басталған мектеп 
құрылыстарының арқасында 2023 жылы 
бүкіл республика бойынша 137 мың 
оқушыға арналған 165 жаңа мектеп 
пайдалануға берілді. Нәтижесінде, 12 
апатты жағдайдағы және үш ауысымда 
оқытатын 29 мектеп бойынша мәселе 
шешілді. Тағы 210-нан астам мектепте 
*ткен жылы күрделі ж*ндеу жұмыстары 
аяқталды.

Екіншіден, 2023 жылдың қорытындысы 
бойынша, жемқорлардан тәркіленген 
қаржыға салынған, 54,4 мың оқушыға 
арналған 43 мектеп ашылды. Осылайша, 
елімізде 3 апатты және 13 үш ауысымды 
мектептің оқушылары мен мұғалімдері 
де жаңа білім ұйымдары ғимаратына к*шті. 
Ең к*бі елордада – 10 мектеп, ал Алматы 
және Түркістан облыстарында – 
8 мектептен.

(Жалғасы 5-бетте)
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Жастар қанаты т*рағасының 
міндетін атқарушы Ақерке Искан-
дерова ның ай туынша, жарыс жастар 
арасында саламатты *мір салтын 
дәріптеу және олардың бос уақытын 
пайдалы *ткізу мақсатында ұйым-
дас тырылады.

«Rнерлі жастар жыл сайын дәстүрлі 
AMANAT CUP кубогінде бас қосады. 
Биыл чемпионат сан ғасырлық тарихы 
бар Тараз қаласында *тті. Екі күн 
тар тысты ойынның куәсі болдық. 

«Жастар Рухы» кез келген бастаманы 
қол дауға, жастардың *з уақы тын ұтым-
ды пайдаланып, тиімді *ткізуіне үлес 
қосуға әрқашан дайын», – деді ол.

Турнирді ұйымдастырушы, 
Қазақстан футзал қауымдастығының 
вице-прези денті, тележүргізуші 
Нұрсұлтан Құрман чемпионат медиа 
мамандардың *зара ынтымақтас тығына 
ықпал ететінін атап *тті.

ЖАНЖАЛ ЖАНЖАЛ 
ТУДЫТУДЫ

ЖАЙЛЫ ЖАЙЛЫ 
МЕКТЕПТЕРДЕ МЕКТЕПТЕРДЕ 

??негенеге

КЕТПЕН-СОҚАМЫЗ ДА 

ӨЗГЕНІҢ ӨНІМІӨЗГЕНІҢ ӨНІМІ
Ауыл шаруашылы�ы 

дегенде, к#з алды�ыз�а со�а 
с�йреткен трактор немесе 

бидай ор�ан комбайн елес-
тейтіні даусыз. Біра� сол 

к#лбе�дей кететін техниканы� 
барлы�ы дерлік #зге елді� 

техникасы екені еске т�скенде 
к#�ілге сәл-пәл кірбі� �ялайды.

Ауыл шаруашылығына негізделген 
мем лекет болғандықтан, саладағы кез 
келген бастамалардың түпкі негізі 
ғы лы ми жобалар мен техниканың 
мүм  кін ді гіне келіп тірелетіні белгілі. 
Осы ған сай біздің мемлекет жыл 

сайын ша руаларға ауыл шаруашылығы 
тех ни ка сын жаңар туға деп 60 мил-
лиард тең геге жуық қара жат б*ліп 
оты рады екен. 

Rткен 2022 жылдың басында Үкі-
мет тің кеңейтілген отыры сында Пре-
зи  дент Қасым-Жомарт Тоқаев қар-
жы  лан ды ру дың барлық мүмкін ді гін 
пай далана оты рып, ауыл шаруа шы-

лығы техникасы пар  кін жаппай жа-
ңар туды тапсырған. Мем лекет бас   -
шысы *з с* зін де «Арнайы қар      жы 
к*з дері есебі нен отандық ауыл шаруа-
шы лығы тех ни касын сатып алу мақ-
са тында жеңіл де тілген несиелеу ме-
ха  низмін енгізуді тапсырамын» деген 
еді.
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ЕУРОКОМИССИЯ ВИЦЕ-
ПРЕЗИДЕНТІМЕН КЕЗДЕСТІ

Парламент Сенатыны� Т�ра�асы Мәулен �шімбаев Еуропалы& комиссияны� вице-
президенті Маргаритис Схинаспен кездесті. Онда тараптар екіжа&ты ынтыма&тасты&ты одан 
әрі арттыру мәселелерін тал&ылады.

МӘЖІЛІСТЕ –  СУ ЖӘНЕ 
ҚҰРЫЛЫС КОДЕКСТЕРІ

ТАЛДАУ МЕКТЕБІНДЕ 
ДӘРІС ОҚЫДЫ

365 ЛОТО  КЛУБҚА 
ТОСҚАУЫЛ ҚОЙЫЛДЫ

Мәжіліс Cпикері Ерлан �ошановты� 
т�ра�алы�ымен бюро отырысы �тіп, алда-
�ы жалпы отырысты� к?н тәртібі на&ты-
ланды.

Депутаттардың талқылауына бірінші оқылым-
да экологиялық таза к�лікті танымал ету және 
электромобильдерге арналған инфрақұрылымды 
дамыту мәселелері туралы заң жобасы ұсыныла-
ды. Заң жобасы Мәжіліс депутаттарының бас-
тама сымен әзірленді. Құжат электромобильдерге 
арналған инфрақұрылымды дамытуға, электр 
қозғалтқышы мен іштен жану қозғалтқышы бар 
к�лік жүргізушілері арасындағы даулы мәселе-
лерді шешуге, сондай-ақ электр зарядтау станса-
ларын орнату ж�ніндегі қызметті реттеу үшін 
құқықтық тетіктер құруға мүмкіндік береді.

Сондай-ақ Мәжілістің қарауына Халықаралық 
су ағындарын кеме жүрмейтін пайдалану түрле-
рі нің құқығы туралы конвенция мен ЕАЭО шең-
берінде медициналық бұйымдар айналысы ның 
бірыңғай қағидаттары мен қағидалары туралы 
келісімге енгізілетін түзетулерді ратификациялау 
туралы заң жобалары енгізіледі. 

Алдағы жалпы отырыста палата комитеттері 
бірқатар жаңа заң жобасын жұмысқа алады. 
Олар: «ҚР сот жүйесі мен судьяларының мәрте-
бесі туралы» Конституциялық заңға енгізілетін 
түзетулер, Су және Құрылыс кодекстерінің жо-
балары, аумақтық қорғаныс туралы заң жобасы, 
денешынықтыру және спорт мәселелері бойынша 
тү зетулер, сондай-ақ бірқатар халықаралық келі-
сім.

Кездесуді ашқан Мәулен 6шімбаев Еуропалық 
одақ Қазақстанның стратегиялық серіктесі екенін 
және еліміз екіжақты қарым-қатынасты нығайтуға 
баса мән беретінін атап �тті.

«Былтыр Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт  
Тоқаев пен Еуропалық кеңестің Пре зиденті Шарль 
Мишель тараптар арасындағы ын тымақтастықтың 
серпінді дамып келе жатқа нын атап �тті. Біздің 
депутаттар «Қазақстан Рес пуб ликасы – Еуропалық 
одақ» парламенттік ынтымақтастық комитетінің 
жұмысына белсенді қатысып келеді. Қазақстан 
Парламентінің Се наты еуропалық әріптестерімізбен 
парла мен таралық байланыстарды одан әрі 
жандандыруға, ортақ мүддені к�здейтін мәселелер 
бойынша тұ рақты, мазмұнды диалогті әрі қарай 
жалғастыруға дайын», – деді Сенат Т�рағасы.

Сондай-ақ палата Спикері Мемлекет басшы-
сының бастамасымен Қазақстанда жүзеге асы ры лып 
жатқан саяси және әлеуметтік-экономикалық 
реформаларға тоқталып �тті.

«Еліміз адам құқықтарын қорғауға толықтай 
бейілді және осы бағыттағы реформаларды бел сенді 

түрде жүргізіп келеді. Былтырғы 8 желтоқ санда 
Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаев адам құ қықтары 
мен заңдылықты қамтамасыз ету саласындағы 
жаңартылған іс-шаралар жоспарын бекітті. Ол 
гендерлік теңдіктен бастап, еңбек қауіп сіздігі мен 
еңбекті қорғауға дейінгі бастама ларды қамтиды. Бұл 
біздің адам құқықтары сала сындағы халықаралық 
стандарттарды үнемі жетілдіруге және сақтауға деген 
ұмтылысымызды к�рсетеді. Осы орайда елімізде 
кешенді рефор малар бағдарламасын жүзеге асыруда 
үнемі қолдау к�рсетіп келе жатқаны үшін Еуропалық 
одаққа алғыс айтамыз», – деді Мәулен 6шімбаев.

Сонымен қатар кездесуде сауда-эко номика лық, 
инвестициялық ынтымақтастықты кеңейту, оның 
ішінде Транскаспий халықаралық к�лік бағытын 
дамыту мәселелері талқыланды. Мәулен 6шімбаев 
орнықты даму және осы бағыттағы бірлескен іс-
қимылдарды қабылдау мәселелеріне де тоқталды.

>з кезегінде Маргаритис Схинас Қазақстанның 
реформаларды іске асыру бағытының тиімділігін атап 
�тіп, жан-жақты қатынасты әрі қарай нығайтуға 
мүдделі екенін жеткізді.

Мектептің үшінші кезеңіне қатысушылармен 
кездескен Сенат Спикері бұл қоғамдық жоба мемле-
кеттік қызметте, бизнесте, халықаралық ұйымдарда 
және басқа да салаларда жұмыс істейтін жас 
мамандардың аналитикалық қабілетін жетілдіруді 
к�здейтінін атап �тті.

Жаңа кезеңдегі оқыту бағдарламасы Қазақстанның 
орнықты дамуы тақырыбына арналып отыр.

«Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаев �з ісіне 
шебер кәсіби мамандардың жаңа шоғырын 
қалыптастыруға үнемі баса мән беріп келеді. Осыған 
орай біз «Талдау мектебі» жобасы арқылы аталған 
стратегиялық міндетті іске асыруға �з үлесімізді 
қосуды ұйғардық. Қазір елімізде аналитикалық 
қабілеті жоғары, білікті мамандар даярлайтын арнайы 
жүйе жоқ. К�біне бұл жұмыс жүйесіз жүргізіліп, тиісті 
деңгейде тиімділігін к�рсете алмай келеді. Сондықтан 
біз кәсіби сарапшыларды шақырып, оларға жас 
әріптестерімен �з тәжірибелерін б�лісуіне мүмкіндік 
беретін алаң құрдық», – деді Мәулен 6шімбаев.

Жалпы, үшінші кезеңге қатысуға ниет білдірген 
400-ден астам �тінім келіп түсті. Конкурстық комис-
сия �тінімдерді қарау нәтижесінде 60 адамды іріктеп 
алды. Олар – аналитикалық құрылымдарда, мемле-
кеттік басқару жүйесінде, ұлттық компанияларда, 
ғылыми-зерттеу институттарында және басқа да түрлі 
салада тәжірибесі бар, сондай-ақ PhD ғылыми 
дәрежесіне ие мамандар.

Сенат Т�рағасының дәрісі «Мемлекеттік басқару-
дағы орнықты дамуды к�здейтін аналитика» тақы-
рыбына арналды. Спикер �з с�зінде бүгінде мемле-
кеттік, діни, саяси сияқты түрлі институттың ықпалы 
мен беделінің т�мендеу үрдісіне назар аударды. 
Мәулен 6шімбаев оның орнына бүкіл әлемде 
популистік қозғалыстардың ықпалы артып, олар 
к�біне күн тәртібін қалыптастыратын негізгі 
факторларға айналғанын да атап �тті. Осындай 
жағдайда, ең алдымен, мемлекеттік деңгейде дұрыс 
шешім қабылдау үшін аналитикалық зерттеулердің 
маңызы зор екені анық.

«Қазіргі экономикалық және саяси процестердің 
жалпы қай бағытта �рбіп жатқанын, оның астарын 

түсіну аса маңызды. 6лемнің жарқын болашағы 
к�біне халықаралық қауіпсіздік және жаһандық 
мәселелерді ұжымдасып шешудің жаңа салиқалы 
жүйесін қалыптастырумен байланысты. Осылайша, 
біз белгісіздік белең алған, айқын бағдары жоқ, 
алдағы оқиғалар мен олардың салдары құбылмалы 
әлемде �мір сүріп жатырмыз. Бәрі тез �згеретін 
мұндай әлемде ескі тәсілдер мен үлгілер бойынша 
әрекет етудің келешегі жоқ және ол мүмкін де емес. 
Сондықтан қазір аналитикалық дағдылар, сыни ой-
лау, болып жатқан оқиғаларға жүйелі және байсалды 
к�зқарасы бар мамандар сұранысқа ие», – деген 
Мәулен 6шімбаев зерттеулер жүргізу, талдау қабілетін 
жетілдіру бойынша �з тәжірибесіндегі кейстермен 
б�лісті.

Сонымен қатар Палата Т�рағасы командамен 
тиімді және үйлесімді жұмыстың маңыздылығын 
тілге тиек етті. Сондықтан қатысушылар Орнықты 
даму мақсаттары бойынша бірлескен жобалар дайын-
дау үшін топтарға б�лінді. Олардың әрқайсысына 
салалық сарапшылар, мемлекеттік құрылымдардың, 
ғылыми және халықаралық ұйымдардың �кілдері 
ментор ретінде бекітілді.

Оқудың алғашқы күні «Курсив» басылымының 
және Qalam мультимедиялық жобасының бас 
директоры Эльмар Муртазаев пен Eurasian Center for 
People Management бас директоры, дағдарыс және 
стратегиялық коммуникациялар мәселелері ж�ніндегі 
сарапшы Ербол Исмаилов дәріс оқыды.

Алдағы сегіз апталық оқу барысында ММУ про-
фес соры Наталья Зубаревичтің, Ли Куан Ю мем-
лекеттік саясат мектебінің профессоры Яакоб Ибра-
гимнің және «Пиши, сокращай» кітабының авторы 
Максим Ильяховтың дәрістері де жоспарланған.

Сондай-ақ қазақстандық тарихшы, белгілі 
саясаттанушы және шығыстанушы Сұлтан 6кімбеков, 
Қазақстан Президентінің ішкі саясат мәселелері және 
коммуникациялар ж�ніндегі к�мекшісі Руслан 
Желдібай, Стратегиялық жоспарлау және реформалар 
агенттігінің т�рағасы Жандос Шаймарданов және 
тағы басқа спикерлер дәріс оқиды.

Б?гін елордада Талдау мектебінде о&уды� ?шінші кезе�і басталды. Сенат жанында�ы Жас 
сарапшылар клубыны� бAл бастамасына палата Т�ра�асы Мәулен �шімбаев &олдау білдіріп, 
�з тәжірибесімен б�лісті. �о�амды& жоба барысында &атысушылар�а &аза&станды& және 
шетелдік белгілі сарапшылар да дәріс о&иды.

Ел бойынша жалпы саны 326 лото клуб 
&ызметіне тос&ауыл &ойылды.

Соңғы жылдары елімізде лудомания белең 
алу да. Бұл – құмар ойынға патологиялық тәуел-
ділік.

Азартқа берілудің соңы әлеуметтік-материал-
дық құндылықтардың т�мендеуіне, тіпті кейде 
қылмыс жасауға түрткі болуы мүмкін.

Ресми деректерге сәйкес, Қазақстанда шама-
мен құмар ойындарына салынған 350 мың адам 
бар. Олардың әрбірінің орташа қарызы шамамен 
10 млн теңгеге шыққан.

Ақша тігіп, тоқтай алмаудың салдары елде 
ерлі-зайыптылардың ажырасуына, құмар ойынға 
құныққандардың �зіне-�зі қол жұмсауына әкеп 
соғуда. Сондықтан бұл мәселе – бүгінде �зекті 
және мемлекет назарында.

13 қаңтарда Ішкі істер министрлігі Ұлттық 
қауіпсіздік комитетімен бірлесіп, Бас прокура-
тураның үйлестіруімен лотерея клубтарының 
атымен жұмыс істейтін заңсыз онлайн казино-
лардың ірі желісін жойды.

Ең ауқымды бірлескен арнайы операцияны 
жүргізуге Ішкі істер министрлігі мен Ұлттық 
қауіпсіздік комитетінің үш мыңнан астам 
қызметкері жұмылдырылды.

– Жедел әзірлеме орбитасында криминалитет 
�кілдері де болды, олар ойын мекемелеріне қыл-
мыстық ықпал және қамқорлық еткен, сондай-ақ 
лото клуб қызметкерлері мен клиенттеріне қа-
тыс ты қылмыстар жасаған. Заңсыз ойын қыз ме-
ті нен басқа, VIP-клиенттерге интимдік қызмет-
терді ұйымдастыру, жеңгетайлық және есірткі 
заттарын пайдалану фактілері тіркелді. Арнайы 
операция барысында полицияға 400-ден астам 
адам жеткізілді. Негізгі қылмыстық схеманы 
ұйым дастырған сегіз адам, оның ішінде алыс 
және жақын шетел азаматтары ұсталды, – деді  

ІІМ Ұйымдасқан қылмысқа қарсы күрес депар-
таментінің басқарма бастығы Қуандық Алпыс.

Республика бойынша лото клубтарға 570 тінту 
жүргізілді. 23 бірлік атыс және травматикалық қару, 
247 млн теңге, 55 млн Ресей рублі, 125 мың АҚШ 
доллары, компьютерлік техника, мобильді құ-
рылғылар, сондай-ақ басқа да заттай дәлел демелер 
тәркіленді. Нәтижесінде, елде барлығы 326 лото 
клуб қызметінің жолы кесілді.

Шетелден онлайн казино тарататын серверлер 
анықталып, бұғатталды. 6кімшілердің ойын 
барысына ықпал етіп, реттеп отырғаны белгілі 
болды. Бұрын жүргізілген сараптамалар ұсталған 
адамдардың заңсыз әрекеттерін растады.

– Сотқа дейінгі тергеп-тексеру барысында бір 
ғана �ңірдің лото клубтарының ай сайынғы 
жиынтық табысы орта есеппен 300 млн теңгені 
құрайтыны анықталды, сәйкесінше еліміздің 
барлық �ңірінен шамамен 6 млрд теңгеге шық қан. 
Бұл ретте ақша қаражатының шамамен 70%-ы 
шетелге шығарылған. Ұйымдастырушы лардың 
біреуінің ғана банктік шотына ай сайын шамамен 
900 млн теңге түсіп отырған. Тергеуді ІІМ тергеу 
департаменті Қылмыстық кодекстің бірнеше бабы 
бойынша жүргізуде, фигуранттарға ұйымдасқан 
қылмыстық топ құру, оған басшылық ету және 
қатысу айыбы тағылуда. Басқа мәлі меттер 
жариялауға жатпайды, – деді Қуандық Алпыс.
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Жастар қанаты т
рағасының міндетін 
атқарушы Ақерке Искандерованың ай-
туынша, жарыс жастар арасында салауатты 

мір салтын дәріптеу және олардың бос 
уақытын пайдалы 
ткізу мақсатында ұйым-
дастырылады.

«!нерлі жастар жыл сайын дәстүрлі 
AMANAT CUP кубогінде бас қосады. Биыл 
чемпионат сан ғасырлық тарихы бар Тараз 
қаласында 
тті. Екі күн тартысты ойынның 
куәсі болдық. «Жастар Рухы» кез келген 
бастаманы қолдауға, жастардың 
з уақы тын 
ұтымды пайдаланып, тиімді 
ткізуіне үлес 
қосуға әрқашан дайын», – деді ол.

Турнирді ұйымдастырушы, Қазақстан 
футзал қауымдастығының вице-прези денті, 
тележүргізуші Нұрсұлтан Құрман чемпионат 
медиа мамандардың 
зара ынтымақтас-
тығына ықпал ететінін атап 
тті.

«!нер және медиа қызметкерлері ара-
сында 
ткізілетін дәстүрлі доданың бас 
серіктесі әрі демеушісі – «AMANAT» пар-

тиясы мен «Жастар Рухы» жастар қанаты. 
Чемпионат салауатты 
мір салтын ұста нып, 
спортпен шұғылдануға шақырады. Ойын-
шылар арасында жаңадан жасақтал ған 
командалармен қатар, бірнеше жылдан бері 

нер к
рсетіп келе жатқан мәдениет май-
талмандары да бар. Жыл сайын тартыс ты, 
қызықты ойынның куәсі боламыз. Биыл да 
солай болды. Спорт кешеніне кел  ген жан-
күйерлер де, доданы тікелей эфир  ден тама-
шалаған к
рермендер де ерек  ше сезімге 
б
ленді деген ойдамын», – деді ол.

Жарыс қорытындысы бойынша, бас 
жүлдені – TARAZ PRESS командасы, екінші 
орынды – JAIDARMAN командасы, ал 
үшінші орынды QURMAN және AIBAR 
GRAD командалары иеленді.

Сондай-ақ үздік ойыншылар да мара пат-
талды. Атап айтқанда, «Үздік қақпашы» – 
Самат Есентайұлы (AIBAR GRAD), «Үздік 
қорғаушы» – Мейірлан Шәкенов (JAIDAR-
MAN), «Үздік шабуылшы» – <ділет Рүстемов 

(QURMAN), «Үздік бомбардир» – Ербол 
Жұмахан (AIBAR GRAD), ал «Үздік 
ойыншы» – Қайрат Анарбаев (TARAZ 
PRESS).

Жеңіске жеткен TARAZ PRESS коман-
дасының жетекшісі Нұрлыбек Құрман 
қатардан қара үзу оңай болмағанын айтты.

 «<демі, әсерлі, қызықты ойын болды. 
Біз 
те мықты қарсыластармен бақ сы нас-
тық. Мен бала кезден спортпен шұғылда на-
мын. Жұмыстан тыс уақытта әріптесте-
рімізбен жиналып, футбол ойнаймыз. 
Осындай жақсы дәстүріміз бар. Ойын 
командалық рухты к
терді», – деді ол.

Ұйымдастырушылардың айтуынша, 
жастар арасында салауатты 
мір салтын 
насихаттауды к
здейтін ойындар жыл сайын 
жалғасатын болады. Айта кетейік, осы спорт 
түрінің жанкүйерлері ойынды онлайн 
форматта да тамашалай алды. Трансляция 
NURSULTAN QURMAN YouTube-ар-
насында жүргізілді.

Тараз �аласында�ы «Тараз арена» кешеніні� ала�ында мәдениет және медиа-индустрия �ызметкерлері арасында 
футзалдан AMANAT CUP чемпионаты +тті. �аза�станны� т,рлі �алаларынан келген 6 команда бас ж,лде ,шін бәсекеге 
т,сті. AMANAT CUP турнирі жыл сайын «AMANAT» партиясы мен «Жастар Рухы» жастар �анатыны� �олдауымен +ткізіледі.    

«АУЫЛ АМАНАТЫ»: 
КӨЛІК ЖӨНДЕУ ОРТАЛЫҒЫН АШТЫ

АТЫРАУДА ФОРУМ ӨТТІ

МЕДИЦИНАЛЫҚ НЫСАНДАРДЫҢ 

ҚҰРЫЛЫСЫ САРАЛАНДЫ

Ма��ыстау облысына �арасты Т,п �а ра-
�ан ауданы А�ш=�ыр ауылыны� т=р�ыны 
�айрат >тепов «Ауыл ама наты» жобасы 
ая сында несие алып, к+лік ж+ндеу ор-
талы�ын ашты. 

К
лікті ж
ндеуге қажетті апараттарын толық 
алған Қайрат жобаның тиімділігін айтып отыр. 
Екінші деңгейлі банктерге қарағанда рәсімдеу 
те 
жылдам болды. Алғашқы жылға демалыс алғанын, 
бірақ мерзімінен бұрын жауып, алда осы жобамен 
кәсіпті үлкейтуді, кооператив құрғысы келетінін 
жасырмады.

– Бес жылдан бері к
лік ж
ндеймін. Міне, 
«Ауыл аманаты» жо басының арқасында к
лік 
ж
ндеу орталығымды аштым. Қажетті май ауыс-

тыру, к
лік к
теруге арналған, диагностика 
жасау ға арналған техникаларымды алдым. Қазір 
тұтыну шылар іздеп келеді. !йткені осы бір 
жерден-ақ моторын, шанағын және тежегішін 
де қаратып алады. Тіпті,  к
ліктің электр 
б
лшектерін ж
нде тіп, диагностикасын жасата 
алады. Барлық қызмет бір жерде болғасын 
тұтынушымыз к
п. Біз сияқты 
з ісін бастағысы 
келген кәсіпкерлерге қолдау к
рсеткен жобаға 
алғысым шексіз, – деді жоба жемісін к
рген 
Қайрат !тепов.

Айта кету керек, 2023 жылы «Ауыл аманаты» 
жобасы аясында 
ңірде 1,2 млрд теңгеге 165 жоба 
іске қосылды. Басым к
пшілігі мал шаруашылығын 
қолға алып, жиһаз цехын, тігін шеберханасын 
ашып жатыр.

Атырау облысы әкіміні� орынбасары 
Марат Мурзиев ті� т+ра�алы�ымен облыс 
бойынша «AMANAT» партия сыны� барлы� 
де�гейдегі мәслихат депутаттары �а тыс�ан 
I форум +тті.  

Форум аясында Атырау облысында «AMANAT» 
партиясының 2023-2027 жылдарға «Халықпен 
бірге!» 
ңірлік сайлауалды бағдарламасы Жол 
картасының орындалуы бойынша облыс әкімінің 
орынбасары Марат Бисенғалиұлы және облыстық 
филиалдың атқарған жұмысы туралы Абдолла 
Хамиұлы баяндама жасады. 

«Жол картасының» орындалуы бойынша Атырау 
қаласы және барлық ауданда фракция отырысында 
аудан әкімдерін тыңдау жұмыстары жүріп жатыр. 
Есепті кезеңде облыстық фракцияның – 3, аудандық, 
қалалық фракциялардың 21 отырысы 
ткізіліп, 
атқарушы органдарға тиісті ұсыныстар жолданды. 
Алдағы уақытта «Жол картасының» депутаттармен 
келісілген және облыстық филиал Саяси кеңесінің 

бюросы бекіткен бағыттары бойынша жүйелі түрде 
жүзеге асуын сұраймын. Бұл үшін партиялық 
бақылауды күшейту маңызды. Осы бағытта халық 
сенімін ақтау әрбір депутаттың басты міндеті екенін 
әсте ұмытпаған ж
н. Ал мұның барлығы аты-
раулықтардың 
мір сапасын кешенді жақсартып, 
тұрғындар үшін қолайлы ортаны қалыптастыру 
мақсатын к
здейді, – деді Абдолла Идресов.

Сонымен қатар атқарушы органдардың бас шы-
ларымен бірге 
ңірдің 
зекті мәселелері талқыланып, 
ұсыныстар зерделенді. 

Облыстық мәслихат депутаты Сырымбек 
Сәрсенбаев 14 күндік вахталық ауысымды заң жү-
зінде бекітуді ұсынса, қалалық мәслихат депутаты 
Гүлнафис Таңбаева қызылшаға қарсы күресте екпе 
алудың маңыздылығын насихаттауға белсенді 
атсалысуға шақырды. Сондай-ақ облыс тұрғындарын 
жұмыспен қамту, қоғамдық тыңдаулар ашық 
форматта 
ткізіліп, мұнда тұрғындар жанайқайының 
қатаң ескерілуі қажет екені айтылды.

«AMANAT» партиясы Жамбыл 
облысты� филиалы жанында�ы Білім мен 
денсаулы� са�тау мәселелері ж+ніндегі 
айма�ты� ке�есті� отырысы +тті. 

Партия Байзақ аудандық филиалында 
ұйымдастырылған шараға Парламент Мәжі-
лісінің депутаты Гүлдара Нұрымова, облыс 
әкімдіг і  Денсаулық сақтау  басқармасы 
басшысының орынбасары Перизат Үмбетәлі 
және облыс әкімдігі Құрылыс басқармасы 
басшысының орынбасары <лібек Аманбай 
қатысты.

Кеңес отырысында «Ауылдық денсаулық 
сақтауды жаңғырту» ұлттық жобасы аясында 2025 
жылға дейін ауылдық жерлерде 30 жаңа меди цина 
нысанын ашу бойынша атқарылып жатқан 
жұмыстар туралы мәселе қаралды. Ол бойынша 
алдымен кеңес т
рағасы Махметғали Сарыбеков 
құрылыс жұмыстарының жай-күйін анықтау 
мақсатында жүргізілген зерделеу жұмыс тарының 
нәтижесін жеткізді. Атап айтқанда, облыс 
бойынша 2023 жылы 10 нысанның құры лыс 
жұмыстары жоспарланған. Бүгінде оның 8-інің 
құрылысы аяқталып, тек 4 нысан қолда нысқа 
берілген. Қалған 4 нысанның құжаттары мерзіміне 
сай дайындалмаған. 

Келесі кезекте облыс әкімдігі Денсаулық сақтау 
басқармасы басшысының орынбасары Пери зат 
Үмбетәлі «Ауылдық денсаулық сақтауды жаң ғыр-
ту» ұлттық жобасы аясында 2025 жылға дейін 
ауыл дық жерлерде 30 жаңа медицина нысан ын 
ашу бойынша атқарылып жатқан жұмыс тардың 
есебін берді. Оның айтуынша, «Ауыл дық 
денсаулық сақтауды жаңғырту» ұлттық жоба сы 
аясында 2023-2024 жылдар аралығында облыста 
30 нысанның құрылысын жүргізу жоспар ланған. 
2023 жылы құны 1,6 млрд теңгеге 10 нысан ның 
құрылысы аяқталса, биыл 20 нысан бой к
термек. 

!з кезегінде, облыс әкімдігі Құрылыс бас қар-
масы басшысының орынбасары <лібек Аманбай 
да берілген нысандардың сапасы жақсы деген 
бағасын берді. Дегенмен Парламент Мәжілісінің 
депу таты Гүлдара Нұрымова ел игілігіне беріліп 
жатқан нысандар дың 80-90 пайызының сапасы 
сын к
термейтінін ашып айтты. 

Сондай-ақ кеңес мүшелері медициналық 
мекемелердің құрылысын жоспарлауда бірқатар 
кемшіліктердің бар екенін жеткізді. Сондықтан 
құрылысты бақылаушы комиссия мүшелерінің 
қатарына бас дәрігерлерді, санитарлық-
эпидемиологиялық қызмет, 
рт с
ндіру сала-
сының мамандарын тарту туралы ұсыныстарын 
жеткізді.

Бетті дайындаған Бердібек ҚАБАЙ

15 ЖЫЛДАН СОҢ 
ҚҰЖАТТЫ БОЛҒАН ВЕНЕРА

15 жыл бойы �=жатсыз ж,рген Венера 
�=рбаназарова «AMANAT» партиясыны� 
�олдауымен т+л�=жат алды.    

Жылдар бойы талай рет құзырлы орындардың 
табалдырығын тоздырған келіншек әбден қа-
жығанын айтады. Бірақ шалғайдағы ауылға келіп, 
мобильді қабылдау жүргізген «AMANAT» пар-
тиясының 
кілдері оның үмітін оятып, қол ұшын 
созды. Осылайша, атамекенін аңсап келіп, қа та-
рымызға қосылған қандастарымыздың қатары 
тағы бір азаматпен толықты.

Венера Құрбаназарова 2009 жылы !збекстаннан 
к
шіп келіпті. Кейін тұрмыс құрып, Батыс Қазақ-
стан облысына қоныс аударады. Қазір күйеуімен 
бірге т
рт бала 
сіріп отыр. Бірақ келіншек сол 
кез ден бері құжатсыз жүрген к
рінеді. Отанына 
оралған қанда сымызға жеке басын куәландыратын 
құжат беруге әкімдердің де әлі келмеген к
рінеді. 

«Құжат жасату бойынша бармаған жеріміз жоқ. 
Тек қана бізге уақытша құжат берді. Ол құжатпен 
ешқайда жұмыс та істей алмаймын. Мемлекеттік 
жәрдемақының бәрінен қағылдық. Сосын 
амалсыздан осы Тасқала ау данындағы «AMANAT» 

партиясына келдім. Партия 
кілдерінің араласуы-
мен жақында құ жатты болып отырмын. Қазір  
мемлекеттен к
рсетілер барлық тиесілі жеңілдікке 
ілігіп жатқан жайымыз бар», – дейді Тасқала 
ауданының тұрғыны Венера Құрба назарова.

– «Халыққа к
мек» жобасымен облыстың 
түкпір-түкпірін шарлаған партиялықтар қоғамдық 
қабылдауды тұрақты түрде жүргізіп келеді. Осы 
кездесу арқылы к
п жұмыс атқарылды. К
мекке 
мұқтаж жандарды күттірмей, оларға 
зіміз 
барамыз. Олардың шағымын мемлекеттік орган-
дарға жеткізіп, мәселесі оңынан шешілуіне күш 
салдық, – дейді «AMANAT» партиясы Тасқала 
аудандық филиалының т
рағасы Люция Жұ-
банышқалиева.

Венера бүгінде Жұмыспен қамту орталығына 
тіркелген. Енді 
з мамандығы бойынша қызметке 
тұрып немесе ұнаған жұмысына орналаса алады. 
Құжаты түгенделіп, к
ңілін демдеген келіншек, 
енді жәрдемақы алу үшін балаларының құжаттарын 
рәсімдеуге кіріскен. Былтыр «AMANAT» партия-
сының облыстағы қоғамдық қабылдауына түскен 
2 мыңнан астам 
тініштің тең жарымы оңынан 
шешілген. Олардың дені – әлеуметтік мәселелер.
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Қолданбалы ғылымда нарықты байлап алған 
тауарларды шығару тиімсіз. �йткені бізде ұсақ-

түйекке мән беретін уақыт тапшы. Бір оқу 
мерзімі 4-5 жыл болса, осынша уақытта 

�ндірістерді ғылыми негізге сүйеніп, 
�рге сүйреу керек. 

�кінішке қарай, қанша 
түлек тәмамдаса да, Қа-
зақстанға қажетті ма-

мандардың сұранысын �тей алмай 
келеді. Не экономист, не заңгер 
болып жарытпаған адам �згенің 
ісімен айналысып қарық қылмай-
ды. Бүгінде к�птеген �ндіріс орны 
маман таппай жүр. Университет 
бітірсе де, қолынан іс келмейтін-
дерден шаршаған. К�пшілігі жұ-
мысшыларын шетелге жіберіп, 
қайта оқытып жатыр немесе ескі 
кадрлардың к�мегіне сүйенеді. 
Ондай алтын кадрларды зейнетке 
шығармайтыны да сондықтан. 
Бұған кім кінәлі? Мәселені қалай 

гізіп, сахарада ауадан су сорғызып, 
ағаштан терезенің әйнегін жасап, 
тіпті жатырдан тыс вакуумда бала 
�сіріп, адамның орнын басатын 
роботтарды ойлап тауып жатыр. 
Озық технологияда озып кеткен-
дері соншалық, ғылым бәйгесінде 
бір-біріне шаң қаптырып жатқан 
елдер баршылық.

Жалпы, бізге заман үдерісіне 
жетіп алу үшін жан-жақты дамуға 
жедел кірісу керек. Химия, физика, 
биология, �зге де инновациялық, 
�ндірістік, технологиялық, инно-
вациялық мамандықтарды мықтап 
игеру қажеттілігі туындап тұр. 

Қолда бар ғылыми білім мен 
әдістерді пайдаланып қолданбалы 
ғылымды дамыту – күн тәртібін-
дегі �зекті мәселе. Барды ұқсата 
білу де бір �нер. Нәтижесіз істер-
ден бас тартып, табысты істерге 
бетбұрыс жасалып жатыр. Қоғам 
�зінің күні бүгінге қажеттілігін 
импорттық тауарлар арқылы �теп 
келеді. Оған үйреніп те қалды. 
Қазір нарықты Қытай, Оңтүстік 
Корея, Жапонияның тұрмысқа 
қажетті бұйымдары жаулап алған. 
Не керектің бәрі бар. �йткені ол 
елдер қолданбалы ғылымды қол-
дануда к�ш ілгері озып кеткен. 
Бізге қолданбалы ғылымды ауыл 
шаруашылығы, �ндіріс, инфра-
құрылым, құрылыс, медицина, 
әс кер, робототехникада дамыту 
керек. Барлық мәселенің шешімі 
айналып келгенде мамандарға 
тіреледі. Ғалымдар да универси-
теттерден шығады. Сондықтан 
белгілі бір бағытта мамандар даяр-
лайтын университеттер жанынан 
технопарктер мен академиялық 
қалашықтар салу қажет. Мұндай 
�ндірістік қалалар іргедегі Ресейде 
де, әлемнің к�птеген алпауыт ел-
дерінде бар. Мысалы, Қытай 
2 миллионға жуық ғалымды түрлі 
салада отандық ғылымды �ркенде-
ту үшін кешенді �ндірістік қала-
ларда тектен текке ұстап отырған 
жоқ. Жүйелі даму үшін мәселеге 
кешенді түрде шешуді қарастыру 
қажет.

Цюрих университетінің 
ғылым мен білімнің, 
технология мен инно-

вациялық орталыққа айналағаны-
на 200 жылға жуықтап қалды. Еу-
ропаның жүрегінде орналасқан 
университеттің 550-дей профессо-
ры, 20 мыңнан аса студенті 120-дан 
астам мемлекетте инженерлік іс, 
сәулет, нано ғылым, робототехни-
ка, математика, медициналық 
технология, табиғи ғылым шең-
берінде инновациялық зерттеулер 
жүргізіп, адамзаттың түйіткілді 
проблемаларын шешуге кірісіп 
кеткен. Швейцарияның үкіметі 
жыл сайын Цюрих универси-
тетінің базасында жасалған жүзде-
ген патентке ие болып, 200-дей 
�нертабыс, 25 еншілес компания-
лар құрып отыр. Университеттерге 
қолдау к�рсетіп, жүздеген есе та-
бысқа кенеліп жатқан мемлекеттер 
аз емес. Ол үшін жоғары оқу орын-
дарының материалдық-техника-
лық базасы толық жабдық талған, 
оқытушылық құрамы профессор, 
ғалымдармен толықтырылған, 
студенттері озат оқушылар ара-

сынан іріктеліп алынған болуы 
керек. Жаңа Қазақстанды жаңа 
деңгейге к�теретін жаңаша к�зқа-
расты, білімді азаматтар керек. 
Ғалымдар тек ғылыммен шұғылда-
нуға тиіс. Жұмысты жүйелі жүргізу 
де, жетіс тікке жеткізу де оқу орны-
ның бірінші басшысына байланыс-
ты. >лем дік сарапшылар осындай 
тұжырымға тоқталған. Университет 
рек    торлары тек жоғары білімді 
емес, әрі менеджер, әрі бизнесті бес 
саусағындай білетін, мемлекеттік 
қызмет пен саясатты мықтап мең-
герген, қызметтің түрлі сатысынан 
�тіп, әртүрлі салада еңбек еткен, 
іскер, жан-жақты прогрессивтік 
пікірлі маман болуы керек. Ондай 
басшы Президент айтқан міндеттің 
үдесінен шығатын болады. 

Қайрат БАЛАБИЕВ,
Мәжіліс депутаты

шешеміз деген заңды сұрақ туын-
дайды. Мысалы, балалар 11 жыл 
мектепте қазақ тілін, ағылшын 
тілін, математика, информатика 
пәнін оқиды. 5 жыл химия, физи-
ка, биологияны оқиды. 12 жылда 
ағылшынша с�йлеп, математик 
болып кетуге болады. 6 жыл хи-
мия, физика, биологияны оқып 
қатырмағандар университетке 
түсіп 4-5 жыл оқып жаппай білімді 
маман болып шығып жатқан жоқ. 
Неге балалар білімге қызықпай-
ды? Қазір ата-аналардың �здері де 
«балам ғалым болсын» демейді, не 
әкім, не әнші болсын дейді. Пре-
зиденттің �зі жастардың жалпы 
15 жылдай алған білімінің анау 
айтқандай нәтиже бермей жатқа-
нын байқап, балаларды білім-
ғылымға қызығушылығын артты-
ру үшін мектептерде STEM жүй-
есін жетілдіріп, робототехниканы 
меңгеруге жол ашты. 

Таяқ тастасаң, экономист, пе-
дагог, заңгер, медбикелерге тиеді. 
Бірақ сауатты маман аз. Мұның 
бәрі мектепті былай қойғанда, 
колледж, институт, университет-
тердің жалпы оқытуға к�шіп ке-
туінің кесірінен. Отыз жылдан бері 
жоғары оқу орындары нарыққа 
бейімделіп, сұранысты қамтама-

сыз етуді ұмытып кетті. Маман-
дықтарды заман талабына сай 
жүйелейтін уақыт жетті. Бұрын 
техникалық мамандарды б�лек, 
педагогикалық мамандарды б�лек, 
гуманитарлық мамандарды б�лек 
оқытатын еді. Сол сияқты универ-
ситеттердің маман даярлау бағытын 
реттеу керек. Қазір магистратура-
ның �зін тек қызметтік дәрежесін 
�сіру үшін оқып жүр. Мысалы, 
Индияның ИТИ университетіне 
түсу үшін талап �те қатаң. 250 мың 
талапкерден 4-ақ мыңының �туі – 
білімді талап етуі. Шетелдің мемле-
кеттік университеттеріне екінің бірі 
қабылданбайды. Талапкерлерді 
іріктеп алып, нағыз маман етіп да-
ярлауға болатын әдіс екен. 

Мемлекет басшысының 
тапсырмасына сәйкес 
Ғы лым және жоғары 

білім министрлігі  тарапынан 
ауқымды жұмыстар атқарылуда. 
Қазір студенттерді бүгінгі емес, 
болашақтағы еңбек нарығына сай 
мамандықтарға даярлауға дайын-
далып жатыр. Министр Саясат 
Нұрбектің жаңа мамандықтардың 
атласын жасауы салаға тың серпін 
беріп келеді. Осыған сәйкес әр 
�ңірдің экономикалық әлеуеті мен 
�нді рістің құрылымына қарай ма-
мандар даярлау үшін терең талдау 
жасалып жатқаны қуантады. Сол 
арқылы кәсіби стандарт енгізілмек. 
Университеттер оқу бағдарлама-
сын сол стандартқа сәйкестендір-
мейінше, �з бетінше оқыта алмай-
тыны – құптарлық қадам. �йткені 
жалпылама маманды оқытудың 
тиімсіздігі дәлелденді. 

Қолданбалы ғылымда нарықты 
байлап алған тауарларды шығару 
тиімсіз. �йткені бізде ұсақ-түйекке 
мән беретін уақыт тапшы. Бір оқу 
мерзімі 4-5 жыл болса, осынша 
уақытта �ндірістерді ғылыми негіз-
ге сүйеніп, �рге сүйреу керек. Пре-
зиденттің ғылымды �ндіріске ен-
гізіп, бизнесмендер мен ғалымдар-
ды бір мақсатқа жұмылдыру тап-
сыр масы екі тарапқа да �те тиімді. 
Қайта �ңдеу мен �нім �ндіруде 
қатып қалған калькадан шығарып, 

инновациялық бағытқа бастаған 
ж�н. Негізі, мемлекеттік гранттар-
ды дұрыс пайдаланып, әрбір кә-
сіпорын, зауыт, тіпті цехтардың 
тапсырысымен студенттерді оқы-
тып, университетті бітірген бойда 
жұмысқа орналасатын жүйе жа-
саған ж�н. Бұдан б�лек, мемлекет-
тік университеттерді кешенді 
комплекске айналдыру керек. 
Қашанғы оқу ақысының есебінен 
күнелтеді? Не ол ақша оқытушы-
лардың жалақысын к�теруге, сту-
денттерге арналған жатақхана са-
луға жетпесе, қосымша кіріс к�з-
дерін к�бейту керек. Ол үшін 
университет жанынан �ндірістік 
технопарктер салынса, мемлекет 
үшін де, университет үшін де 
табыс ты болады. Десе де, мемле-
кеттің жатақханалар салуға субси-
дия б�ліп, қарасып жат қаны үлкен 
қолдау. Аз уақытта жа     тақ хана мұқ-
таждығы 87 мың  орын  нан 17 мың 
орынға азайғаны – тамаша к�рсет-
кіш. 

Цинхуа университетінің құра-
мында 16 мектеп, табиғи, гумани-
тарлық,  инженерлік  ғылым, 
құқық тану, медицина, философия, 
тарих, менеджмент, экономика, 
білім ба    ғытында 56 факультет бар. 
Бүгінде университетте 4 мың оқы-
тушы қызмет етеді. Цинхуа фунда-
менталды ғылымды, қолданбалы 
ғылымды, ғылыми инновацияны 
�зіне міндеттеп қойған. Онда 
112 мемлекеттен үш жарым мың 
студент білім алады. Университет 
бакалавриат бойынша – 65, док-
торантура бойынша – 252, магис-
тратура бойынша – 271 бағдарлама 
ұсынады. Айтсаң тағы �зіңе келіп 
тиеді. Біздің елде магистранттар 
мен докторанттар, түрлі ғылым 
кандидаттары қап тап кетті. Қай-
сысы ғылым саласында елге еңбек 
сіңіріп жатыр? Қазақстанның ди-
пломы шетелге жарай бермейді. 
Сол себепті саннан сапаға к�шу 
керек. Елімізде енді Президент 
пәрменімен жоғары білім мен 
ғылым қолдау тауып, бет бұрыс 
істеліп жатыр. Университеттерге 
де үдерістен қалмауға тырысатын 
кезең келді. 

 >лемдік рейтингте алғашқы 
орындарда тұратын Гарвард, Стан-
форд, Оксфорд, Токио, Пекин 
сияқты �зге де университеттер 
еңбек нарығына емес, мемлекет 
пен бизнестің дамуына қажетті 
мамандарды даярлаумен айналы-
сып келеді. Қай мемлекет бай, сол 
елдің жоғары оқу орнының түлек-
тері мен оқытушыларының ерен 
еңбектерінің арқасында жеткен 
жетістіктері.

Былтыр АҚШ-тың ең 
мықты университет-
тері – 30, ал �зге елдердің 

лидерлері – 55 пән бойынша топ 
жарып, әлемдік рейтингте ойып 
тұ рып орын алды. Инженерлік, 
әлеуметтік, медициналық және 
та биғи ғылымдарды негізге алған 
оқу орын  дары 4-5 пәнмен де озып 
шықты. Бүгіні біздің ертеңімізден 
озып кеткен олардың тек ғылым 
арқылы дамуға бекінгендерінің 
белгісі. Физика, математика, хи-
мия, география, экология, жер 
ғылымы, атмосфералық ғылым, 
инженерлік ғылым, электроника 
және электротехника, автоматтан-
дыру және бақылау, телекоммуни-
кация, компьютерлік ғылым, құ-
рылыс, машина құрастыру, на-
ноғылым, нанотехнология, энер-
гетика, қоршаған ортаны қорғау 

ғылымы, су ресурстары, тамақ 
�нер кәсібі ғылымы, биотехноло-
гия, аэроғарыштық техника, к�лік 
ғылымы, к�лік технологиясы, ме-
таллургиялық, тоқыма-тігін, ауыл-
шаруашылық, медициналық, кли-
никалық, стоматологиялық, фар-
мацевтикалық, әлеуметтік, эконо-
микалық, бизнес, қаржы, басқару, 
мемлекеттік басқару, менеджмент, 
туризм, ақпараттық ғылым   дарды 
оқытумен және дамытумен айна-
лысып келеді. Гарвард университеті 
оқытушылық пен ғылыми зерттеу-
лерді жүргізуде, дүниені жақсы 
жағына �згертетін лидерлерді да-
йындауды кемелдендіріп келеді. 
Гарвард оқытушылары білімді 
адамның мүмкіндіктерін кеңейту 
үшін дәріс берумен бірге зерттеу 
жүргізумен айналысады. Бізге 
бірінші кезекте оқытушылардың 
білімін жетілдіріп, құрамын реттеу 
керек. Шетелдік университеттерде 
оқытушылардың 60-70 пайызы – 
профессорлар. Студенттің шын 
мәнінде жоғары білімді болуы оқы-
тушыға байланысты. �кінішке қа-
рай, к�птеген оқытушыға оқымыс-
ты студенттеріміздің к�ңілі толмай-
ды. Бұл – ақиқат. Елімізде эконо-
микалық даму басты мәселеге ай-
налған сайын, жоғары білім беретін 
университеттердің тиімділігін арт-
тыру да маңызды саналады. Қап-
таған жеке меншік жоғары оқу 
орындарының басын біріктіріп, 
үлкен оқу ордасына айналдыру 
әлемдік тәжірибеде бар. Саннан 
сапа маңызды болып тұр. Сон-
дықтан саланы реформалау шара-
ларын қолдау қажет. Бұл мәселенің 
де жеке меншік университеттер 
арасында біраз дау болғаны белгілі. 
Бизнестің аты да, заты да бизнес 
болғандықтан, мемлекеттік саясат 
аясында оқытуға мән беріле бер-
мейтіні ақиқат.

Шанхай университеті 
осыдан бір ғасырдай 
бұрын ең мықты ин-

женерлер дайындайтын оқу орны 
атағына ие болған. Қытайдың 
білімі мен ғылымы, инновация-
лық, индустриалық-инновация-
лық, технологиялық, техникалық, 
жан-жақты �ндірістік �ркендеген 
ел екеніне ешкім дауласпас. Уни-
верситеттерде де тек теориялық 
білім бере бермей, тәжірибеде қа-
тар жетілдіру керек. �йткені прак-
тика студенттердің теориялық 
білімін маман болып қалыптасуы-
на жетелейді. Сондық тан жоғары 
оқу орындарының материал-
дық-техникалық базасын нығайту 
әрі жаңартып тұру керек. �йткені 
әлемдік инновация бір орында 
тұрған жоқ. Жұрттың ғалымдары 
қараңғы түнекті жасанды күн сәу-
лесімен жарықтандырып, к�р-
соқырға «ақылды к�зілдірікпен» 
кітап оқытып, к�ліктерін ұшырып, 
пойыздарын аспалы жолмен жүр-

КАДРЛАРКАДРЛАР

Президент �а-
сым-Жомарт То�аев елді! 

болаша$ы білімді кадрлар мен 
бизнеске байланысты болатынын, білім 
мен $ылым со$ан �арай бейім делетінін 

айт�ан. Сондай-а� за!гер, экономистерді! 
к+бейіп кеткенін, б7дан былай техникалы� маман-

дарды даярлау$а бет б7рыс жасауды тапсырды. Ол 
>шін жастарды мектеп жасынан білімге, жо$ары о�у 

ор   нында $ылым$а �ызы$ушылы$ын арттыру керек. Елді! 
сәт ті дамуына жо$ары білім тікелей әсер етеді. @стамы 

жа� сы 7рпа�ты! 7стазы жа�сы болу керек. Б>гінгі т>лек – 
ерте!гі болаша�. Мамандарды жо$ары о�у орындары 

дайындайды.

КелешекКелешек
БІЛІМДІБІЛІМДІ

ӘРІ БІЛІКТІӘРІ БІЛІКТІ

қолында
қолында
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Қазақстан адам құқықтарын қорғау бағы-
тында нақты қадам  дар жасап жатыр. Оның 

ішінде балаларға қатысты тармақтарына 
тоқталсам, біріншіден, Ұлттық қордан 

балаларға арналған ауда рымдарды реттейтін 
заң қабыл данды. 

ЖАЙЛЫ ЖАЙЛЫ 
МЕКТЕПТЕРДЕ МЕКТЕПТЕРДЕ 
НЕГЕ ЖАНЖАЛ ТУДЫ?НЕГЕ ЖАНЖАЛ ТУДЫ?

Елдос СЕНБАЙ

(Басы 1-бетте)

Бұл тетікті де Мемлекет басшысы ұсынған бола-
тын: коррупционерлерден сот арқылы тәркіленген 
қаражаттар Білім беру инфрақұрылымын қолдау 
қорына құйылады, соның есебінен жаңа білім орда-
лары тұрғызылады. Осы арқылы жемқорлардың елге 
келтірген залал-нұқсанының орны толтырылады. 
Сондай-ақ жемқорлықпен күрес жарқын болашақта 
ел тізгінін %з қолына алатын жас ұрпақтың озық білім 
алып, жақсы азамат болуына септеседі.

«Білім беру инфрақұрылымын қолдау қоры» 
есебінен барлығы 76 738 оқушыға арналған 62 мек-
тептің құрылысы қаржыландырылды. Бұл жобалар-
дың жалпы құны 96 миллиард теңгеден асты. Қалған 
мектеп биыл ел игілігіне табысталады.

Тұтас алғанда, осы қорға коррупционерлерден 
алып қойылған жалпы сомасы 150 миллиард тең-
геден астам қаражат түсіпті. Яғни, қор биыл да 
құрылысқа қарқын береді. Миллиардтар бұдан ары 
мектептерді, қосымша ғимараттар мен интернат-
тарды қайта жаңартуға, сондай-ақ үш ауысымды 
оқыту, апатты мектептер мәселесін шешуге және 
оқушы орындарының тапшылығын жоюға жұм-
салды.

Үшіншіден, Президенттің бастамасымен қолға 
алынған «Жайлы мектеп» ұлттық жобасының аясын-
да 740 мың оқушыға арналған жаңа форматтағы 
369 мектептің құрылысы былтыр бастау алды. Олар-
дың үлкен б%лігі биыл беріле бастайды. 

Нақтылағанда, ресми дерек бойынша, 2023 жылы 
217 жайлы мектептің құрылысы басталыпты. Олар 
461 мың оқушыны қабылдай алады. Демек, жайлы 
мектептердің салтанатты жағдайда %з есіктерін 
шәкірттеріне айқара ашуы осы жылдың айшықты 
оқиғаларының біріне айналары с%зсіз.

Қарапайым арифметикаға жүгінсек, алдыңғы екі 
тетікті айтпағанда, тек осы 217 жайлы мектеп биыл 
тегіс іске қосылса, осының %зі 52 апатты және 112  үш 
ауысымды мектептің проблемасын күн тәртібінен 
толық алып тастамай ма? 

Жоқ. Министрлік мамандарының түсіндіруінше, 
бүгінде Қазақстанда жұмыс істеп тұрған 7,8 мың 
мектептің к%пшілігі %ткен ғасырдың 50-70-ші жыл-
дары салынған. Олар күн %ткен сайын к%неріп, то-
зып, апатты күйге түседі. Яғни, проблемалы ғима-
раттар санын к%бейтуде. 

Тағы бір дерек: осыдан отыз жыл бұрын, 
1994 жылы республикада 8 575 мектеп болыпты және 
оларда 3,2 миллион бала оқыған. Бүгінде, 2024 жылы 
7 833 мектепте 3,8 миллион бала оқып жатыр. 

Осыдан білім ұйымдары үш ауысымды оқытуға 
ауысуға мәжбүр. Мұның сыртында елде демография, 
бала туу к%рсеткіші жақсы. Тиісінше, жыл сайын 
мектеп табалдырығынан аттайтын бүлдіршіндер 
саны да арта бермек.

Мысалы, тек 2022-2023 оқу жылының %зінде 
оқушы орындары тапшылығының саны 270 мыңға 
жеткен. Соның ішінде қалада 174 мың, ауылда 
96 мың орын қат. Былтыр бұл сан ары қарай %сті. 
>сім биыл да жалғаспақ.

Сондықтан ел Үкіметі барлық қаржыландыру 
к%здерінен мектеп құрылысына серпін беруге тыры-
сып жатыр. 

«ЖАЙЛЫ МЕКТЕПКЕ» 
ҚАТЫСТЫ ЖАЙСЫЗ ХАБАР

Бұл іске тежеу болар проблемалар да бас к%тере 
бастағандай. 

«Жайлы мектеп» ұлттық жобасын жүзеге асыруға 
жауапты, оператор ретінде Samruk-Kazyna 
Construction АҚ бекітілді. Ал жайлы мектептерді 
тұрғызып, дайын күйде тапсыру – жобалаушы фир-
малар мен құрылыс компаниялары бірлесіп құрған 
консорциумдерге жүктелді. 

Оператор мен консорциумдер арасында кикілжің 
туғаны белгілі болып отыр. Ұлттық жоба операторы-
ның айтуынша, ниеті таза емес мердігерлер жайлы 
мектептердің бағасын жасанды қымбаттатуға тыры-
сып жатыр. 

«Ұлттық жобаның мектептерін жобалау, салу 
және жабдықтау жұмыстарының бәрі консорциум-
дерге, яғни жобалаушы мен құрылыс компанияла-
рының бірлестігіне жүктелді. Олар нысандарды 
мемлекетке дайын күйде тапсыруға тиіс. Алайда 
мектептердің сметалық құнын жасанды түрде, қа-
сақана қымбаттату арқылы ұлттық жобадан барынша 
мол пайда табуға талпыныс жасап жатқандар аз емес. 
>йткені жобалаушы ұйымдар консорциум к%шбас-
шыларына, яғни құрылыс компанияларына 
қаржылық тұрғыда тәуелді болып шықты. Соның 
кесірінен, мердігердің қысымы мен жобалау сапа-
сының т%мендігі – мектеп құнының негізсіз қым-
баттауының басты себептеріне айналды. Бұл Прези-
денттің бастамасын сапалы және уақытылы жүзеге 
асыруға кедергі келтіруде», – деп түсініктеме берді 
Samruk-Kazyna Construction.

Мердігерлер болса: «Ұлттық жоба операторы 
мектептердің сметалық құнын негізсіз кесіп, қысқар-
тып тастады», – деп жанжал к%теріп, Үкіметке, 
әкімдерге шағымданған екен. Олардың сойылын 
соққан әкімдер де жоқ емес.

Қызылорда облысының әкімі Нұрлыбек Нәліба-
ев жергілікті құрылыс және жобалау компаниялары 
к%терген проблемаларды талқылау үшін Астанаға 
арнайы келіпті. Содан Samruk-Kazyna Construction 
басқарма т%рағасы Мәулен Айманбетов аймақ бас-
шысымен және оған ере келген қызылордалық 
мердігер ұйымдардың басшыларымен жеке кездесу-
ге мәжбүр болды. 

Samruk-Kazyna Construction басшылығы қарсы 
тараптың тұжырымымен үзілді-кесілді келіспейді.

«Жобалық-сметалық құжаттаманы тексеру кезін-
де біз сметаларды 1,3–2 есе қымбаттату фактілерін 
әшкереледік. Мектептердің сметалық құнын негізсіз 
қысқартып жатқан жоқпыз. Оңтайландыруды жүзе-
ге асырып жатырмыз, яғни жобаларды нормативтік 
бағаларға сәйкестендірудеміз. Біз қасақана қымбат-
татуға жол бермейміз! Үнемделген қаражат бюджет-
ке қайтарылады», – деп табандады оператор басшы-
сы М.Айманбетов.

Бүгінде оның айтуынша, оператор тапсырыс 
беруші ретінде мектептердің жобаларын оңтайлан-
дырып, нормативтерге сәйкестендіріп жатыр. Ал 
мердігер консорциумдар бұған наразы. Олар мұны 
негізсіз қысқарту деп қабылдап, жайлы мектептердің 
сметалық құнын т%мендетуден бас тартқан.

Айманбетовтің айтуынша, ел бойынша к%птеген 
компания осындай ұстанымда. Оператор бірнеше 
мысал келтірді. Қызылорда облысының Жаңарық 
ауылындағы 300 орындық мектеп 4,1 миллиард тең-
геге бағаланыпты. Бірақ оператордың сендіруінше, 
оның тіпті ірілендірілген құрылыс нормативтері 
бойынша құны 3,7 миллиард теңгеден аспауға тиіс. 
Соған қарамастан, мердігер мұндай сомаға келіспей 
қойды. 

Қызылорданың сол жағалауындағы 900 орындық 
мектептің құны да әрі кетсе 6,6 миллиард теңгеден 
асып түспеуі керек к%рінеді. Алайда сметасы қосым-
ша 1 миллиард теңгеге артық есептелген. 

Қызылорда облысында 21 жоба іске асырылады. 
Былтыр 10 мектептің құрылысы басталды. Жиын 
барысында Қызылорда облысы бойынша жұмыс 
комиссиясын құру туралы шешім қабылданды. Об-
лыс әкімінің орынбасары басшылық ететін комиссия 
әрбір жоба бойынша барлық проблеманы жеке-же-
ке талқылап, жедел шешімін табу мақсатында күн 
сайын жиналыс %ткізетін болады.

ҚУЛЫҚПЕН 
КҮРЕС ЖҮРІП ЖАТЫР

Оператор мердігерлердің қосып жазуына наразы. 
Жобалау-сметалық құжаттамаларды тексеру бары-
сында ол %рескел қателіктерді, сондай-ақ жобалау 
ұйымдары тарапынан шығындарды жасанды түрде 
арттыру әрекеттерін әшкерелепті. Мәселен, к%пте-
ген жобада материалдардың %лшем бірліктері ме-
трдің орнына шақырым, ал келінің орнына тонна 
деп «жаңсақ» к%рсетілген. Сонымен қатар бояу ко-
эффициенттерін негізсіз қолдану, позициялардағы 
материалдарды екі рет к%рсету және басқа да 
бұзушы  лықтардың жолы кесілді.

– Мысалы, бір мектептің сметасында кабельдің 
ұзындығы 328 метрдің орнына «328 шақырым» деп 
к%рсетілген. С%йтіп, жоба бірден 61,5 миллион тең-
геге қымбаттаған. Тағы бір жобада 422 келі орнына 
422 тонна деп жазылыпты. Сол арқылы мектептің 
құны бірден 274,1 миллион теңгеге қымбаттап шыға 
келді, – деп мысал келтірді Айманбетов.

Оның айтуынша, мұндай бұзушылықтар мемле-
кеттік сараптама порталына жүктемес бұрын 
ЖСҚ-ларды тексеру барысында бәрібір анықталады. 
Алайда кейбір жобалаушы компания мұнда да қу-
лыққа басады: нысанның жоғары құнын сақтап қалу 
мақсатында кесілген шығындардың сомасын жоба-
ның басқа б%лімдеріне қайта салған. Немесе к%пте-
ген компания уақыт созып, жобалық-сметалық құ-
жаттаманы тапсырыс берушіге соңғы күні тапсыра-
ды. Осылайша, смета мен архитектуралық б%лім 
асығыс, тексерусіз бекітеді деп үміттенеді. Басқарма 
т%рағасы Samruk-Kazyna Construction да, «Мемса-
раптама» РМК да бұған жол бермейтініне сендірді.

«Белгілі болғандай, мұндай теріс қылықтар рес-
публикалық ауқымға ие. Барлығы осылай жұмыс 
істеуге дағдыланып қалған. Мұны мемлекетті алдау 
және бюджет қаражатын ұрлау әрекеті деп есептейміз. 
Бұл – Мемлекет басшысының тікелей тапсыр  масы-
мен жүзеге асып жатқан әлеуметтік маңызды жоба. 
Мектептердің сметалық құны нормативтерге сәйкес 
болуға тиіс, әйтпесе жоба мемлекеттік сараптамадан 
%тпейді», – деп ескертті Мәулен Айманбетов.

Жалпы, республиканы жаппай қамтыған осындай 
сорақы тірліктер бірқатар мектептің құрылысының 
тоқырауына соқтырғалы тұр. Оған жол бермеудің 
тиісті шаралары биыл қабылданғаны ж%н. Ең басты-
сы, елдің ертеңі саналатын жас ұрпақ жайлы мектеп-
терде сапалы білім алуы шарт. Биліктегі атқамінерлер 
сол үшін барлық жағдай жасауға міндетті.

(Басы 1-бетте)

Ж а л п ы ,  қ ұ қ ы қ  қ о р ғ а у 
тетіктері бо йынша реформалар 
адам құ қық  тарын қорғау жүйесін 
ны ғайт ты. Соттардың тәуел -
сіздігін күшей  туге бағытталған 
заңна ма лық түзетулер қабыл-
данды. Алқа би лер соты қарайтын 
істер   дің са нат  тары кеңейтілді.

Қазақстан адам құқықтарын 
қорғау ж%ніндегі ұлттық тетік -

тердің р%лін күшейтті. Елімізде 
Адам құқықтары ж%ніндегі ом -
будс    мен институты толыққанды 
жұмыс істейді. Аталған институт 
конституциялық мәртебеге ие 
болды. Сондай-ақ Қазақстанда 
Адам құқықтары ж%ніндегі, Бала 
құқықтары ж%ніндегі, Ерекше 
қажеттіліктері бар адамдардың 
құқықтары ж%ніндегі омбудс -
мендер тағайындалды.

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев 2022 жылы Адам 
құқықтары ж%ніндегі уәкілдің 
мәртебесін, құзіретін және дер-
бестік кепілдігін Конституциялық 
заң деңгейінде алғаш рет бекітіп 
берген болатын. Қазір сол заң 
шең берінде жұмыс жасаудамыз. 
Былтыр айтарлықтай нәтиже-
лерге қол жеткіздік. Адам құқық-
тары ж%ніндегі уәкіл институ   ты-
ның қызметі  туралы халық 
ке ңі          нен ақпараттанды деуге бо-
лады. Мұны азаматтардан түсіп 
жатқан шағым-%тініштер саны-
ның артқанынан байқауға бо лады.

«Мәселен, Адам құқықтары 
ж% ніндегі уәкілдің, оның %кілде-
рінің және Адам құқықтары 
ж%ніндегі ұлттық орталықтың 

атына 2023 жылы 5 773 шағым 
мен %тініш келіп түсті. Бұл 2021 
жылғы к%рсеткіштен 3,1 есе және 
2022 жылғы к%рсеткіштен 1,5 есе 
к%п. Сонымен қатар жеке қабыл-
даулар саны да едәуір артуда, оған 
себеп – аймақтардағы Адам құ -
қық   тары ж%ніндегі %кілдік тер дің 
ашылуы. Былтырғы жылы бар-
лығы 2 405 жеке қабылдау %т-
кізілді, бұл 2022 жылғы к%р сет-
кіш   тен, яки 443 қабылдаудан 
5,4 есе артық. Шағымдарды қарау 
нәтижелері бойынша азамат-
тардың бұзылған құқықтары мен 
бостандықтарын қалпына кел-
тіруге жәрдемдесу үшін қабылда-
нуы тиіс шаралар туралы 2023 
жылы 705 ұсыныс жібердік, оның 
585-і қолдау тапты. 

Қазақстанда адам құқықтарын 
қамтамасыз етудің тиімділігін 
арт тыру саласындағы мемлекеттік 
саясаттың маңызды бағытта-
рының бірі – Ұлттық алдын алу 
тетігі. Жабық мекемелерде ұста-
латын адамдардың құқықтары 
мен бостандықтарын сақтау жағ-
дайына оң әсер ететін жұмыстар 
кең к%лемде жүргізілуде. Былтыр 
мекемелерге 461 рет мониторинг 
жүргізілді. Соның нәтижесінде, 
м е м л е к е т т і к  о р г а н д а р д ы ң 
188 қыз     меткеріне қатысты тәр-
тіптік жауапкершілік шаралары 
қолдан данылды. Ал азаптау және 
басқа да қатыгез, адамгершілікке 
жатпайтын немесе ар-намысты 
қорлайтын қарым-қатынас пен 
жаза түрлері туралы 160 %тінішті 
қаралды. Ұлттық алдын алу 
тетігі – Қазақстандағы мандатты 

мекемелердің материалдық-тұр-
мыстық жағдайларын қадағалап, 
ондағы адамдардың үнін естуге 
мүмкіндік беретін жаңа, тәуелсіз 
құрал», – дейді Адам құқықтары 
ж%ніндегі уәкіл Артур Ластаев.

Оның айтуынша, адам құ   қық-
тары ж%ніндегі уә кіл қызме   тіндегі 
басым бағыт тардың бірі – заң-
наманы же тілдіру бойынша ұсы-
ныстар әзір леу. «Былтыр біз 
88 ұсыныс да   йындап, оның 19-ы 
бүгінде тиісті заң жобаларына 
енгізілді, 68-і – зерттелу үстінде. 
Сондай-ақ бүгінде халықты құ  -
қықтық ағарту жұмысын жүр   -
гізудің ма ңызы зор. Биыл %ңір  -
лердегі %кіл дерінің қатысуы  мен 
196 құ  қықтық оқу-ағарту іс-
шарасы %т кізілді. Адам құ  қы    қтары 
ж%нін дег і  уәкіл  кеңсесінің 
ұйымдас тыруымен «Тұрмыстық 
зорлық-зомбылыққа қарсы іс-
қимыл: проблемалар мен шешу 
жолдары» және «Адам құқық  -
тарын қамта  масыз ететін халық  -
аралық құ қық тық норма  ларды 
ұлттық заң намаға импле    мен -
тациялау» та қырыптарында ха-
лық   аралық конференциялары 
%тті. 

Қорыта айтқанда, бүгінде 
Қазақ стан адам құқықтарын қор-
 ғау бағытында нақты қадам жа -
сауда. Оған дәлел – Прези  денті -
міздің Қазақстанның ха     лық-
          ара лық міндеттемелеріне толық 
сай келетін «Адам құқық  та ры мен 
заң үстемдігі саласын   дағы іс-
қимыл жоспары туралы» Жар -
лыққа қол қоюы. Адам құқықтары 
ж%ніндегі уәкіл кеңсесі азаматтық 
және саяси құқық   тардың %зекті 
мәселелерін, құқықтарды қорғау 
мен ілгерілету саласындағы прог-
реске негізгі кедергілерді анық -
тауды, сондай-ақ әлеу   меттік-
экономикалық құ  қықтарды 
қор   ғау мен ілгерілету бағы   тын -
дағы жұмыстарды жал ғастыратын 
болады», – дейді Артур Ластаев.

Конституциялық Сот азамат  -
тардың құқықтары мен бостан -
дықтарын қорғаудың маңызды 
тетігі ретінде қайта құрылды. 
Қазақстан азаматтары оған тіке лей 
жүгіне алады. Конститу       циялық 
Сот – Ата Заңның үстем дігін 
қамтамасыз ететін кон      ститу-  
ция лық бақылаудың жо ғары 
органы. Конституциялық Сот 
түпкілікті шешім шығарады және 
оның шешімдерін, соның ішінде 
азаматтардың консти туциялық 
құқықтарына қатысты ше шім  дерді 
Президент те қайта қарай алмайды. 
Конституцияға енгі   зілетін кез 
келген %згерістер мен толықтырулар 
Конститу циялық Соттың тиісті 
қорытын дысы бол ған жағдайда 
ғана рес пуб ликалық референдумға 
не месе Пар ламенттің қарауына 
шы   ғарылуы мүмкін.

Адам құқықтары және заң 
үстемдігі бойынша да к%птеген 
жұмыстар атқарылды. Президент 
Қазақстанның халықаралық мін-
деттемелеріне толық сай келетін 
«Адам құқықтары мен заң үстем-
дігі саласындағы іс-қимыл жос-
па ры туралы» Жарлыққа қол 
қойды. Еліміз %лім жазасын жой-
ды және сотталғандардың денсау-
лығын сақтау құқықтарын қам -
тамасыз ету ж%ніндегі азаматтық 
функцияларды Ішкі істер ми-
нистрлігінен алып, Денсаулық 
сақтау министрлігіне берді. 
Pлеуметтік кодекс қабылданды. 
Құжат халықтың әлеуметтік тұр-
ғыдан осал санатына жататын 
аза маттарды жан-жақты қолдауға 
бағытталған. Қауіпті еңбек жағ-
дай  ларында жұмыс істейтін адам-
дар үшін арнайы т%лем бекітілді.

«Қазақстан адам құқықтарын 
қорғау бағытында нақты қадам -
дар жасап жатыр. Оның ішінде 
балаларға қатысты тармақтарына 
тоқталсам, біріншіден, Ұлттық 
қордан балаларға арналған ауда-
рымдарды реттейтін заң қабыл-
данды. Естеріңізге сала кетсем, 
1  ақпаннан бастап 18-ге толмаған 
балалардың бәріне бірдей м%л-
шерде ақша аударыла бастайды. 
Бала кәмелет жасына толғасын, 
бұл қаражатты тұрғын үй сатып 
алу ға, білім алуға жұмсай алады.

Екіншіден, еліміз балалар мен 
мүгедектердің құқықтары туралы 
БҰҰ-ның факультативтік хатта-
ма  ларын ратификациялады. Енді 
балалар немесе олардың заңды 
%кілдері БҰҰ-ның Бала құқық-
тары ж%ніндегі комитетіне %з құ-
қықтарының бұзылуы туралы 
тікелей шағым бере алады. Бірақ 
комитетке жүгіну үшін алдымен 
Қазақстандағы құқық қорғау 
органдарына шағымдану қажет. 
Яғ ни, %з елімде құқығым қорғал-
мады деген жағдайда ғана халық -
аралық деңгейде арыздануға 
болады. Ал комитет %з кезегінде 
әр бір істі қарап, ұсыным ретінде 
ғана шешім шығара алады.

Үшіншіден, Қазақстанның 
адам құқықтарын қорғау ж%-
ніндегі ұлттық тетіктердің р%лін 
күшейді. Оның бір дәлелі – Адам 
құқықтары ж%ніндегі, Бала құ-
қық  тары ж%ніндегі және Ерекше 
қажеттіліктері бар адамдардың 
құқықтары ж%ніндегі омбудс-
мендердің тағайындалуы. Бұдан 
б%лек, еліміздің әр %ңірлерінде 
Бала құқықтары ж%ніндегі уәкіл 
лауазымы енгізілді. Сондай-ақ біз 
жаңа заң жобасында %ңірлік Бала 
құқықтары ж%ніндегі уәкілдердің 
мәртебесін балалық шақты қор-
ғау жүйесіндегі маңызды құры-
лым ретінде бекітуді қарастырып 
отырмыз», – дейді Бала құ қық-
тары ж%ніндегі уәкіл Динара 
Зәкиева.

Сондай-ақ елімізде азапта  ға-
ны үшін қылмыстық жауап  кер-
шілік қатаңдатылды, азап  тау-
ларға қарсы күрестің ұлттық 
пре  вентивті механизмі күшей -
тілді, азаптауларға және қатыгез 
іс-әрекеттерге қатысты заңна-
малық анықтама енгізілді. Тұр-
мыстық зорлық-зомбылық үшін 
әкімшілік және қылмыстық 
жауапкершілік едәуір күшейтілді. 
Мұндай жағдайларда тарап -
тардың қайта татуласу мүмкіндігі 
заң жүзінде алынып тасталды. 
Митингілер туралы жаңа заң 
қабылданды. Онда рұқсат алудың 
орнына, алдын ала ескерту тәртібі 
енгізілді. Нәтижесінде, Қазақ  -
станда бейбіт митингілер саны 
бірнеше есе %сті. БАҚ туралы заң 
қауіпсіз цифрлық кеңістік құру 
мақсатында реформаланды.

Pділетті Қазақстанды құру 
жо лында Мемлекет басшысы 
қол ға алған батыл бастамалардың 
бір парасы осындай. Бұл жұмы-
стар одан әрі жетілдіріліп, жаңа 
жылда да жалғаса түсетін болады.

Нұрлан ҚОСАЙ

АДАМ ҚҰҚЫ – АДАМ ҚҰҚЫ – 
БАСТЫ ҚҰНДЫЛЫҚБАСТЫ ҚҰНДЫЛЫҚ
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БАЛЫҚ БАЛЫҚ 
НЕГЕ ҚЫРЫЛДЫ?НЕГЕ ҚЫРЫЛДЫ?

№5 (4399)
16 �А�ТАР 2024 СЕЙСЕНБІ ӨЗЕКТІ

КЕТПЕН-СОҚАМЫЗ ДА КЕТПЕН-СОҚАМЫЗ ДА 
ӨЗГЕНІҢ ӨНІМІӨЗГЕНІҢ ӨНІМІ

Ауыл шаруашылы�ы деген-
де, к�з алды�ыз�а со�а 
с!йреткен трактор немесе 
бидай ор�ан комбайн елес-
тейтіні даусыз. Біра� сол 
к�лбе�дей кететін техника-
ны� барлы�ы дерлік �зге 
елді� �німі екені еске 
т!скенде к��ілге сәл-пәл 
кірбі� 7ялайды.

Ауыл шаруашылығына негізделген 
мемлекет болғандықтан, саладағы кез 
келген бастамалардың түпкі негізі ғы лы-
ми жобалар мен техниканың мүмкінді-
гіне келіп тірелетіні белгілі. Осыған сай 
біздің мемлекет жыл сайын шаруаларға 
ауыл шаруашылығы техникасын жаңар-
туға деп 60 миллиард теңгеге жуық қара-
жат б�ліп отырады екен. 

2022 жылдың басында Үкі мет тің 
кеңейтілген отырысында Прези дент 
Қасым-Жомарт Тоқаев қаржыланды ру-
дың барлық мүмкіндігін пайдалана оты-
рып, ауыл шаруашылығы техникасы 
пар  кін жаппай жаңартуды тапсырған. 
Мем лекет басшысы �з с�зінде «Арнайы 
қар      жы к�здері есебінен отандық ауыл 
шаруа шы лығы техникасын сатып алу 
мақсатында жеңілдетілген несиелеу ме-
ха  низмін енгізуді тапсырамын» деген еді. 

ҚАЗЫНАДАН ҚАНША 
ҚАРЖЫ КЕТТІ?

Білуімізше, Мемлекет басшысының 
тап сырмасын іске асыру 2022 жылдың 
та    мызында басталған. Ауыл шаруашы  -
лығы техникасын жеңілдікпен лизингке 
беру бағдарламасына сол жылы 40 млрд 
теңге б�лінген. «Жасыл даму» АҚ 
30 млрд теңге және «Бәйтерек» ұлттық 
хол         дин  гі» АҚ 10 млрд теңге ком  мерция-
 лық қаражат есебінен жұмсаған. Бүгінде 
шаруалар жылдық 6 пайызбен бастапқы 
жарнасыз несие алып отыр. Бұл қатарда 
барлығы 872 шаруаға 1 053 бірлік тех -
никаны (176 комбайн және 877 трактор) 
лизингке алуға мүмкіндік берген. 

Үкімет «Жасыл даму» АҚ қорынан 
2023 жылы тағы да ауыл шаруашылығы 
техникасын жеңілдетілген лизингке 
деп 20 млрд теңге б�лу туралы шешім 
қабыл дады. С�йтіп, былтыр 18 қазан-
нан бас   тап бағдарламаның бас опера-
торы «Қаз Агро Қаржы» АҚ ауыл шаруа-
шылығы тауарын �ндірушілердің 
�ті    німдерін қабылдауды жүзеге асырып 
жатқан к�рі неді. Сонымен қатар Ауыл 
шаруашы лығы министрлігі «ҚазАгро-
Қаржы» АҚ арқылы 2024 жылы 20 млрд 
теңгеге және 2025 жылы тағы да 30 млрд 
тең  геге жем-ш�п жинау техникасын 
жеңіл   детілген лизингке қаржыландыру 
бағдарламасын жүзеге асырмақ ниетте 
к� рінеді. Бұл туралы APK-NEWS.KZ 
сайты ресми түрде жариялаған. 

Айта кету керек, Қазақстан Респуб-
лика сының агро�неркәсіптік кешенін 
дамытудың 2021-2030 жылдарға арнал-
ған тұжырымдамасында 2023-2025 жыл-
дары «ҚазАгроҚаржы» АҚ-на жыл 

сайын 30 млрд теңгеге дейін ұзақмерзімді 
бюджеттік кредит б�лу к�зделіп отырған 
к�рінеді. Бір қуанатыны – бұл шешімде 
Қазақстанда жасалған ауыл шаруашы-
лығы техникасын сатып алуды қаржы-
лан дыру жұмысы да қолға алынбақ 
к�рінеді. Егер бұл жоба мықтап тұрып 
қолға алынса, отандық ғалымдардың 
жұ мыс тары оңға басып, еліміздегі аграр-
лық техника жасаушы шағын �ндірістер 
алып кәсіпорынға айналатыны шын. 

Осы шараларды бекітуге қажетті уа-
қыт ұзақтығын ескере отырып, «Қаз-
Агро Қаржы» АҚ 2023 жылғы 26 маусым-
нан бастап ішкі резервтер есебінен 
(26,5 млрд теңге) отандық �ндірілген 
ауыл шаруашылығы техникаларына 
жеңіл дікті лизинг бағдарламаларын бас-
тағанын хабарлап отыр. 

ТЕХНИКАНЫ ДАМЫТУҒА 
НЕ КЕДЕРГІ?

Елімізде ауыл шаруашылығы техни -
каларының жалпы қоры әбден тозып 
біткен десек, �тірік болмас еді. Отандық 
ға  лым  дар мен сарапшылар осы олқы-
лықтың орнын толтыру үшін �зге елден 
сатып алумен емес, т�л техниканың са-
на  тын арттыру керек екенін» айтып 
отыр. 

«Елімізде ауыл шаруашылығы техни-
 ка сының отандық �ндірісінің к�лемі 
ұл ғайған жағдайда ғана аталған мәсе ле-
лер оң шешімін табады. Жабдықтарды 
жеткізудің жалпы м�лшерінде отандық 
�нім к�лемі  37,3%-дан аспайды. 
2021 жы  лы 17 171 бірлік техника жет-
кізілді, оның ішінде 5 627 трактор болса, 
1 256 ком байн, отандық �нім – 937 дана. 
Оның 74,6 пайызы, қай та монтаждалған 
және тіркеме меха  низмдер. Тракторлар 
мен комбайндар �ндірісінде құрамдас 
б�ліктердің 80-90 пайызы сырттан 
әкелінеді», – дейді елі  міздегі аграрлық 
техника саласының са рап шысы, ғалым 
Саяхат Н�кешев.

Жалпы, елімізде ауыл шаруашы      лы-
ғын кешенді механикаландыру мен ав-

то маттандыру технологиялары мен ма   -
шиналарының ескіргені белгілі. Осыған 
байланысты салада автопаркті жаңарту-
дың жағдайы т�мен деңгейде болып 
отыр. Онымен қоса, жоғары білікті ин-
женерлік-�ндірістік кадрлардың тапшы-
лығы бірқатар проблемалық мәселелерді 
туындатып отыр. Тағы бір айта кететіні – 
ауылшаруашылық машина жасау кәсіп-
орындарын ұзақмерзімді қолдау тетікте-
рінің жоқтығы, саланың дамуына жол 
ашпай келеді. Елімізде бар бірнеше за-
уыт жабылудың аз-ақ алдында. Себеп – 
тапсырыстың жоқтығы. 

Саяхат Н�кешев бастаған отандық 
сарапшылар ауыл шаруашылығы тех-
никасы саласындағы олқылықтарға қа-
тысты бірқатар критерийлерді атап айт-
ты. Мәселен, Ауыл шаруашылығы 
субъек    ті    лерін ауыл шаруашылығы 
техни касын сатып алуды субсидия лау-
дың қолданыстағы жүйесі, Қазақстанда 
�ндірілетін техникаға сұранысты ынта   -
ландыруға толық ықпал етпейді;

– секторды ғылыми-конструкторлық 
қамтамасыз етудің жеткіліксіздігі;

– ауылшаруашылық машинала    ры-
ның негізгі б�лшектері мен тораптарын 
жа сау үшін импорттық құрылымдық 
және легирленген болаттардың белгілі 
бір тапшылығы және оның құнының 
жоғарылығы;

– Қазақстанның табиғи-климаттық 
жағдайларына бейімделмеген шетелдік 
ауыл шаруашылығы машиналары мен 
жаб дықтарын бақылаусыз әкелу және 
жаппай сату;

– жергілікті нарықта отандық ауыл 
шаруашылығы техникасын ілгерілету 
бойынша бірыңғай мемлекеттік саясат-
тың болмауы, бұл сату шарттарына ди   -
лер     лердің ықпалының күшеюіне жә не 
ауыл шаруашылығы техникасын �ндіру-
 ші лер үшін �ңірлік нарықтардың қол-
жетімділігі;

– ауылшаруашылық машиналары 
мен қосалқы б�лшектерін �ңдіруге ар -
налған құрамдас кәсіпорындар құру т.б. 

МАМАНДАРДЫ 
ЫНТАЛАНДЫРУ ҚАЖЕТ

Елімізде ауылшаруашылығы техни    -
ка сы бойынша �ндіріс к�лемінің үлес 
сал мағы тым т�мен екенін айттық. Бірақ 
ауыл шаруашылығы техникасы деп, 
трак   торды немесе комбайнды ғана айта 
салу қиын. 

Бұл жағынан отандық ғалымдар да 
қол қусырып қарап отырған жоқ. Бірақ 
ғалымдарымыздың алдымен жоба жа сап, 
кейін мемлекеттік гранттарға қаты сып, 
жобаның арнаулы гранттарға ілі  нуі    нің �зі 
бұралаңы к�п ұзақ сапар бо      лып тұр. 

«Біздің ғалымдардың жасап шығар -
ған техникаларының бірнешеуі ғана са-
тылды. Шаруалар бағасы қымбат деген 
уәж айтып отыр. Университеттің тех-
ника   лық факультеті қазірдің �зінде 3 ірі 
жобаны жүзеге асырып жатыр. Біреуі – 
тұқым және тыңайтқышты дәлдік негіз-
де себу кешені болса, енді бірі – тыңайт-
    қышты тереңдете енгізгіш. Ғалымдар 
то бы әрқайсысына кем дегенде 3-4 жыл 
уа қытын жұмсайды. Қазір дайын дүние-
лердің бірнешеуі қоймаларымызда тұр. 
Ең �кініштісі сол, мамандар жасап шы-
ғар   ған техника сұранысқа ие болмай 
отыр. Біз Үкіметке де ұсындық, �ндіріс 
орын дарына да к�рсеттік. Тіпті, қолдан 
келгенше жан-жақты жарнама да жаса -
дық. Бірақ ешкім біздің техниканы са-
тып алғысы келмейді. Ал ғалымдардың 
жар  намамен немесе �зге де сауда-сат-
тық   пен айналысуына уақыты жоқ. Он -
дай қолымыздан келмейді. Мемлекет 
отан дық ғалымдардың ойлап тапқан 
дүниелерін �ндіріске енгізуге ықпал етсе 
екен», – дейді С.Сейфуллин атындағы 
ҚазАЗУ-дың Техникалық факультет де-
каны, техника ғылымдарының канди-
даты Ержан Ахметов.

Ержан Ахметовтың айтып отырған 
с� зінің жаны бар. Отандық ғалымдар 
та лай дүниелерді ойлап тауып, к�п жер-
  ге ұсынып та жатыр. Бірақ �ндірістік 
қауқарымыздың т�мендігінен не дайын 
шетелдік дүниені құрастыруға дағды-

ланып алған �ндіріс орындары т�л дү -
ние мізді басынан бастап жасап шығуға 
құлық танытпай отырған жайы бар. 

«Алдымен, әр �ңірдің техникасының 
�зіндік ерекшелігінің болуын ескеру ке-
рек. Ғалым ретінде талай жылғы тәжі-
рибеме сүйеніп, айтып отырмын. Біз 
қазір шетелдің техникасына қызығып, 
сол елден сатып ала салуды тәуір к�ре -
міз. Былайша айтқанда, жұмыс жеңіл. 
Бірақ ол техниканың біздің топырақ 
жағ   дайына сәйкеспеуі әбден мүмкін. 
Мы  са лы, еуропалық соқаны қазақстан-
ның алқабына әкеліп салсаң, бір күн 
жүр мей сынады. Себебі біздің топырақ 
олар дағыдай жеңіл әрі борпылдақ емес. 
Соқаға үлкен күш түседі. Сондықтан ол 
ең алдымен техниканың жасалған те мі-
рі   нің сапасына мән беру керек. Сосын 
ба рып құрылымына �ткен абзал. Маман 
ретінде айтарым, отандық ғалымдардың 
�німін �ндіріске енгізбейінше, жағдайы-
мыз оңалмайды», – дейді профессор, ҚР 
АШҒА академигі Мубарак Адуов. 

Айтылған мәселеге сай, біздің ға-
лым   дарымыз бен сарапшыла   рымыздың 
зерттеуінше, сынақ нәтижелері бойын-
ша ауыл шаруашылығы дақылдарын 
�сірудің аймақтық технологиялары бо-
йынша әкелетін монтаждалған және 
тір кеме машиналарының 30 пайызға 
жуы ғы оларға қойылатын агротехни ка-
лық талаптарға сәйкес келмейтіні анық-
 талған. Демек, �згенің дүниесін әкеліп, 
�ндірісті �ркендете алмайтынымыз осы 
жер  ден анық байқалып отыр. 

Қазір елімізде ауыл шаруашылығы 
техникасын шығаратын барлығы 25 кә-
сіпорын бар екен. Бұл негізінен трактор-
  лар мен комбайндарды құрастыратын 
зауыттар. Монтаждалған және тіркеме  -
лер ді шығарумен айналысатын кә-
сіпорын дар саусақпен санарлық. Олар-
дың ішінде ең танымал және тұрақты 
жұ мыс істейтіндері – «Қостанай агро ме-
ханикалық зауыты» ЖШС, «Дафа Фир-
масы» ЖШС, «Экспро» ЖШС, «Авагро» 
ЖШС, «ДонМар» ЖШС. Бұл кәсіп-
орын дар отандық �ндірісті �ркендетуге 
құлшынып-ақ отыр, бірақ қаражат қол-
байлау к�рінеді. 

«Біздің ғалымдардың жасап шығар-
ған техникаларының к�бісі неге қолда-
ныс қа енбейді?» деген сауалға басты 
мә селе – еліміздегі зауыттардан, фер-
мер  лерден сұраныстың болмауы және 
тех ника санының аздығы. Екіншіден, 
сол шешімдердің техникалық деңгейінің 
жеткіліксіздігі, үшіншіден, ауыл шаруа  -
шы лығы тауар �ндірушілерінің к�бісінің 
қаражат жағдайының т�мендігі. Мы -
салы, біз стартап компания құрып, қоп-
сытқыш-тыңайтқыш машина жасап 
шығарып жатырмыз. Осы техникамен 
күзде сүдері жыртуда қолданған болсақ, 
�німді 3-7 ц/гектар арттыруға мүмкіндік 
береді. Фермерлер қызығып, алғысы 
келеді, бірақ қаражаттың жоқтығы ке  -
дер гі», – дейді Саяхат Н�кешов.

Жыл сайын қыруар қаржы шығын-
дап, �зге елден қосалқы техникалар 
кір     гі зіп жатырмыз. Uлгі әкелген техни-
каға сырт елдерде 3 жылдан кейін қо-
сал қы б�л шектер шығарылмайды екен. 
Білуі  мізше, бұл – бизнестің �ркендеуі 
не �н ді    рістің �згеруі. Сондықтан мем-
лекет қал тасынан мол қаражат шығын-
дап, са тып алынған дүние бола шақта 
сынып кәдеге жарамай тұрып қалғаны 
қазына үшін де, шаруа үшін де оңайға 
соқпайды. Сондықтан отандық ға лым-
дар мен ма мандардың дегеніне құ лақ 
асып, Прези дент пәрмен беріп отырған 
шақта отан дық ауыл шаруашы лығы 
техникасының �ндірісін бірізді етіп 
жолға қойып алу қажет. Vйтпесек, ал-
дағы 10 жылдықта халі міз бұдан да 
мүш кіл болуы мүмкін...

Бердібек ҚАБАЙ

Жа�а жылда Атырауда та�ы да балы� �ырылды. Жылыой ауданын-
да�ы каналдарды� бірінде жаппай �ырыл�ан балы� табылды. 
Су бетіне �ал�ып шы��ан балы�ты� �лекселерін жинап келгенде, 
�ырыл�ан балы�ты� жалпы салма�ы 500 келіден асып кеткен.

Балық шаруашылығы комитетінің Жа-
йық-Каспий облысаралық бассейндік ба-
лық шаруашылығы инспекциясы т�   тен ше 
жағдайдан кейін шұғыл мәлім деме жа сады. 
Алдын ала жасалған қоры   тынды бойынша, 
балықтың қырылуына каналға қалың мұз 
қатып, судағы оттегінің жетіс  пеуі себеп бо-
луы мүмкін. Нақты зерт     теу нә   ти жесі әзірге 
жариялана қойған жоқ. Алай да мұндай 
оқиға бірінші рет кез  десіп отырған жағдай 
емес. Атырау үшін дәл осы т�тенше жағдай 
жылына бір емес, бірнеше рет болатынына 
жергі  лікті тұр ғын дар  дың еті үйреніп 
барады де  сек те болады.

Жаппай балық қырылуына қатысты 
атышулы т�тенше жағдайлардың бірі 2018 
жылдың желтоқсанында болған. Жергі  -
лікті тұрғындар, тіпті осы бір эколо  гиялық 
апатқа байланысты қылмыстық істің қоз -
ғал  ғанын да жақсы біледі. Сол кезде ба лық 
�лімі Жайық �зенінің жасанды тар мағы 
Т�менгі Перетаска арнасында тір     кел     ді. Бұл 
арнаға екі ірі кәсіпорын – Атырау мұнай 

�ңдеу зауыты мен Атырау жылу электр 
стансасы жақын орналасқан. Оқиға тіркел-
  геннен кейін келесі күні «Аты    рау су арна -
сы» мекемесінің су тазарту құрылғы лары 
орнатылған аумақта жаппай балық қырыл-
ғаны белгілі болды.

Uлеуметтік желілер мен мессенд   жер-
лерді «басып алған» мұз астында �лген 
балықтардың видеосынан кейін, шұғыл 
түрде ведомствоаралық комиссия құры -
лып, оны Атырау облысының сол кездегі 
әкімі Нұрлан Ноғаев басқарды. 

Комиссия құрамына су сапасы, эко -
логия, орман, жануарлар мен балық 
шаруа      шылығы, халық денсаулығы сияқты 
салаларға жауапты мемлекеттік органдар 
мен «Ұлттық сараптама орталығы», «Қаз   -
гидромет», «Су ресурстары қолданысын 
реттеу және қорғау бойынша Жайық-
Каспий бассейні инспекциясы» �ңірлік 
б�лімшелерінің �кілдері кірді.

Жаппай балық қырылуына байла  -
нысты Қылмыстық кодекстің 328-ші 

(«Су бетін ластап, қоршаған ортаға ірі 
к�лемде зиян келтіру») және 204-бабы 
(«Біреудің мүлкін құртып, аса ірі к�лемде 
зиян кел  ті ру») бойынша екі қылмыстық 
іс қозғалды.

Сол уақытта Луговской жылқы зауыты 
мен Жайық-Атырау бекіре зауытының 
Атыраудағы аудандарында бекіре тұқым-
дас балық қырылғаны анықталды.

Ресми дерек бойынша, сол кезде Лу  -
гов      ской жылқы зауытында – 100 тоннаға 
жуық, Жайық-Атырау бекіре балық 
зауытында – 2 тоннадай балық қырылды. 
Жайық �зенінде қырылған қара балықтың 
жалпы салмағы – 4,1 тоннаға, Перетаска 
арнасында қырылған балықтың жалпы 
салмағы 1,3 тоннаға жетті. 

Сол кезде Ауыл шаруашылығы ми нис-
тр  лігінің Ветеринарлық қадағалау ко ми теті 
балықтың қырылуына «аммиак  тың зия  ны 
тиді» деген лабораториялық қоры  тынды 
жасады. Атыраулық экологтер «су   дың лас -
тануы себеп болды. Оған жергі    лікті кәсіп -
орындар кінәлі» деген уәжді алға тарт  ты. 

Республика деңгейіне дейін к�терілген 
шулы оқиғадан кейін сол кездегі Энер  -
гетика министрлігіне қарасты Экология  -
лық реттеу және бақылау комитеті т�раға-
  сының орынбасары Зулфухар Жолдасов 
жаппай балықтың қырылуына Атырау Су 
Арнасы, Жайық-Атырау балық зауыты, 
Атырау бекіре балық зауыты және Атырау 
жылу электр орталығының қатысы барын 
мәлімдеген болатын. «Барлық компа   ния-

лар бойынша тексерулер жүргізілді. «Аты-
 рау Су Арнасы» компаниясында хло-
ридтер    дің шекті м�лшерден асып кеткені 
анықталды. Қаланы таза ауызсумен қам  -
та масыз етіп отырған компания т�гінді -
лерінде хлоридтердің м�лшері к�п екені 
анықталды» деген еді шенеунік. Тәп -
тіштеп жазып отырғанымыздың себе бі де 
жоқ емес. Осы оқиғадан кейін жап пай 
балық �лімі Атырауда к�беймесе, азай  ған 
жоқ. Керісінше, жыл сайын үдеп барады.

Эколог ғалым Нұргүл Имамұратова-
ның пікірінше, балықтың қырылуы – 
эколо гиялық катаклизм. «К�п жағдайда 
ресми зерттеулер балықтың жаппай 
�ліміне су астында оттегінің жетіспеушілігі 
себеп болатынын к�рсетіп отыр. Бұл 
жағдай Жайық �зенінің тартылуымен де 
тікелей байланысты. Түп тереңдету 
жұмыстарын сапалы жүзеге асыратын 
болсақ, балық тар  дың қайраңда қалу 
мәселесі азаяр еді. Оның үстіне, табиғат 
пайдаланушы кә сіпорындардың жұмы-
сына бақылау кү шеюі керек. Себебі �зен 
суынан аммиак пен хлорид м�лшерінің 
ш е к т і  д е ң г е й д е н  к � п  а н ы қ т а л ғ а н 
жағдайлары да кездесуде. Сайып келгенде, 
балықтың қырылуы – табиғат алдындағы 
жауапкершілігіміздің жоқ екенін к�рсе-
теді», – дейді ғалым.

Қалай десек те, балықтың қыры луы-
ның жылына бірнеше рет қайта лануы 
жақ   с  ы лықтың нышаны емес.

Баян ЖАНҰЗАҚ, 
Атырау облысы



Жыл сайын жол бойында жан-
т�ршігерлік апат�а �шыра�андарды� 
�атары азаяр емес. �сіресе, 
�ысты� к�зі �ырауда �атты аяз бен 
боранны�, сондай-а� к�ктай�а�ты� 
салдарынан к�ре жолдар т�гелдей 
жабылып жат�анына �арамастан 
онда�ан к�лікті� жаппай со�ты�ысып, 
адамдарды� ауыр жара�ат алып, 
тіпті жантәсілім етіп жат�аны 
ж�рек шайлы�тырады. Жол апаты 
салдарынан бол�ан �ор�ынышты 
статистиканы �анша азайт�ымыз 
келгенімен еш нәтижесі болар 
емес... 

�сіресе, Ақмола облысында жыл соңы 
мен жыл басында ірі жол апаттары тым 
к�бейіп кетті. Алдын ала берілген 
ескертулер мен арнайы хабарламаларға 
қарамастан жүздеген, тіпті мыңнан астам 
к�ліктің күре жолдың бойында кептелісте 
қалуы, қар құрсауында қалып, полиция 
мен т�тенше жағдай қызметінің к�мегіне 
жүгінуге мәжбүр болып жатқаны жиілеп 
кетті. Жол қауіпсіздігіне әсер ететін басты 
маңызды үш фактор – жүргізушілердің 
мәдениеті, жол инфрақұрылымының 
сапасы мен жолаушылардың жауапкершілігі 
азайып бара ма деген қауіп басым. Құзырлы 
полиция мен Т�тенше жағдайлар қызметі 
жолдағы қауіпсіздікке әсер ететін бұл 
факторлардың темір тұлпар тізгіндеген-
дердің к�бінің қаперіне де кірмейтіні 
ж�нінде �зекті жайды жиі к�тереді. 

Ақмола облыстық Полиция департа-
ментінің дерегіне сенсек, тек осы қыстың 
басынан бері ғана полиция қызметкерлері 
337 мәрте жол қозғалысына шектеу қойған. 
Бірақ ескертулерге қарамастан жолға 
шы ғып кеткендердің қауіпсіздігі үшін 
500-ге жуық полиция қызметкері 19 214 
авток�ліктің аман-есен діттеген жеріне 
жетуі үшін 106 колоннамен алып жүруге 
мәжбүр болған. Сондай-ақ қалың қар 
құр сауында қалған 98 авток�лік шығары-
лып, 112 адам оның ішінде 8 бала мен 47 
шетел азаматы құтқарылған. 

:кініштісі сол – �ңірде бірді-екілі 
авто к�ліктер емес, жаппай ондаған 
авток�ліктің бір мезетте апатқа ұшырау 
оқиғалары �сіп кеткен. Мәселен, жаңа 
жыл қарсаңында, 29 желтоқсан күні 
«Астана-Петропавл» күре жолының 105 
шақырымында «Гелиос» жанармай 
стансасының жанында аса ірі апат болып, 
3 газель, 4 жүк к�лігі бар, барлығы 16 
бірдей авток�лік бір-біріне соқтығысқан. 
:кінішке қарай, 28 жастағы жеңіл к�лік 
жүргізушісі сол жерде қаза тауып, 5 адам 
түрлі деңгейдегі жарақатпен ауруханаға 
жеткізілген. Аталған фактіге байланысты 
Қылмыстық кодекстің 345-бабымен сотқа 
дейінгі тергеу басталған. Арада апта �тпес-
тен 2 қаңтар күні тағы да ірі жол апаты 
болды. Астана-Петропавл трассасының 
216 шақырымында 15 авток�лік бірдей 
жол апатына ұшыраған. Соғылған авто-
к�ліктер күл-талқан болғанымен абырой 
болғанда бұл жолы адам шығыны болмапты. 
Тек үш адам түрлі деңгейдегі жарақатпен 
Ма кинск қаласы ауруханасына жатқызыл-
ған. 14 қаңтар күні Астана-Петропавл 
трас сасы ның Жаңаталап ауылы жанында 
тағы да ірі жол апаты болып, 15 авток�лік 
бір-бірімен соқтығысқан. Жалпы, жыл 
басынан бері облыс аумағында 7 жол-к�лік 
апаты тіркеліп, 15 адам түрлі жарақат 
алған. Полиция жүргізушілердің ауа 
райының қолайсыздығынан жолдардың 

жабылып жатқаны жайлы ескертулерге 
құлақ аспауы осындай ауыр жағдайларға 
себеп болып жатқанын айтады. 

–Ауа райының күрт бұзылуына бай-
ланысты бірнеше мәрте ескерту жасалып, 
хабарламалар жолданғанына қарамастан 
к�птеген жүргізуші оны елең де қылмайды. 
Осылайша, олар �з �міріне ғана емес, 
жолда келе жатқан басқа адамдардың да 
�міріне қауіп т�ндіреді. Боран мен аяз 
жол қозғалысын айтарлықтай қиындатады. 
Тұрғындарды «112» SMS-хабарламаларын 
уақытында қадағалап, жолда бекітілген 
жылдамдық пен к�ліктермен арақашық-
тықты сақтауын сұраймыз. Ауа райы 
бұ зы лып, жол қозғалысы шектелгені 
туралы хабарлама келгенде елді мекеннен 
ешқайда шықпауды �тінеміз. Полиция 
жол апаттарының алдын алу үшін тұрақты 
түрде мониторинг жүргізеді.

 Жолда шолу жасап қажет болған жағ-
дайда жолда қалғандарды жылыту бекет-
теріне дейін жеткізеді, – дейді Ақмола 
облысы Полиция департаментінің баспас�з 
қызметінің жетекшісі Гүлнәр Пинчук.  

Күре жолдың бойындағы жол апаттары 
мен қар құрсауында қалып, қиналған 
жандардың тым к�бейіп кеткенін облыстың 
Т�тенше жағдай департаменті де 
мойындады. Т�тенше жағдай қызметі де 
тұрғындардан жолданған хабарламалар 
мен ескертулерді елең де қылмай жолға 
шығып кетуінің салдарынан орны толмас 
қайғылы оқиғалар мен ауыр бейнеттің 
жиі болып жатқанын жеткізді. Құтқару-
шылардың мәліметінше, тек қыстың 
басынан ғана т�тенше жағдай қызметкерлері 
қар құрсауында қалған 270-тен астам 
адам ды құтқарып, 20 авток�лікті сүйреп 
шығарған. 

–Ауа райының күрт бұзылуынан жолда 
қалған адамдардың �мірі мен денсаулығын 
арашалау үшін облыс аумағында 268 
жылыту бекеттері әзірленген. Олармен 
тұрақты байланыс орнатылған. Жол 
бойында 3 медициналық-құтқару бекеті 
қызмет етеді. Бүгінге дейін қар құрсауында 
қалып қойған 277 адам жылыту бекеттеріне 
жеткізілді. Оның 29-ы – балалар. Полиция 
және жол қызметі �кілдерімен бірге  жолда 
қалған адамдар автоколонналармен 
шығарып саламыз. Жалпы, жолда қалған 
15 мыңнан астам авток�лік 50 колоннамен 

шығарылды. :кініштісі сол ескертулерді 
елең де қылмайтын адамдар жолда қалып 
т�тенше жағдай қызметіне жүгінуге мәжбүр 
болады. Мәселен, тек 10-11 қаңтар күндері 
ғана ауа райы күрт бұзылып, қатты аяз 
бен боранның салдарынан Біржан сал 
ауданында бұзылған автовуста қалып 
қойған 14 адам, Целиноград ауданында 
жеңіл к�лік пен қар құрсауында қалған 
бір адам, Аршалы ауданында 3 адам, 
Степногор қаласының жанында 2 адам, 
Ерейментау ауданында 2 адам құтқарылды. 
Сондай-ақ Ерейментау ауданының 
Еркіншілік ауылында жолда адасып кеткен 
бүтін бір отбасы ақтүтек бораннан түк 
к�рін бегендіктен жаяулап іздеп зорға 
табылды, – дейді Ақмола облысы Т�тенше 
жағдайлар департаменті т�тенше 
жағдайларды жою басқармасының бастығы 
Олег Малюк.  

Құзырлы органдар адамдардың 
жауапкершілігінің т�мендігінен күре 
жолдың бойында қалу мен жол-к�лік 
оқиғаларының жиілеп жатқанын айтқаны-
мен, әлеуметтік желідегі жұртшылық жол 

апаттары жолдағы жалтыраған к�ктайғақ 
мұз мен қалың қардың уақытылы 
тазаланбауының салдарынан да  жиі 
болатынын айтып шырылдайды. Олар, 
әсіресе ақылы жолдардың �зінде оның 
талапқа сай болмай, қар аршылмай, 
к�ктайғақ мұзға құм да себілмей қалатынын 
сын садағына алды. Желіге жазған 
жүргізушілердің к�пшілігі бұған, әсіресе 
жолға қызмет к�рсетілуіне жауапты 
«ҚазАвтоЖолдың» қызмет сапасының 
сын к�термейтінін айтып, шырылдайды. 

Түйткілді жағдай ж�нінде респуб-
ликалық «ҚазАвтоЖолға» компаниясының 
да пікірін білуді ұйғарып, арнайы 
сауалдарымызды жолдадық. Ұлттық ком-

па нияның мәліметінше, «ҚазАвтоЖол» 
жалпы ұзындығы 25 мың шақырым 
болатын республикалық маңызға ие 
авток�лік жолдарын ж�ндеу, күтіп ұстау, 
қызмет к�рсету сияқты жұмысқа міндетті. 
Компания жолдарда қызмет к�рсету 
сапасына механизатор кадрларының 
тапшылығы әсер етіп жатқанын мойындады. 
Дегенмен компания жолдардың уақытында 
тазартылып, қызмет к�рсетілуіне барынша 
назар аударылатынын айтады. 

–Қыс мезгілінде жол қызметкерлері 
тәулік бойы ауысыммен жұмыс істейді. 
Олар жолдарды қардан тазартып, жүріс 
б�лігіне к�ктайғаққа қарсы материалды 
себу жұмыстарымен айналысады. Жол 
пайдалану учаскелерінің басшылары 
әрдайым �зінің қарайтын аумағын жіті 
бақылауда ұстап, жолшылар  мен арнайы 
техниканы қажетті жерлерге жолдап 
отыра ды, сондықтан тазалау жұмыстары 
уақтылы жүргізіледі. Жол тазалайтын 
арнайы техника жеткілікті, жетпеген 
жер лерге техника жалға алынып толық-
тырылған. Жыл сайын мамандандырылған 

техника паркіне жаңарту жүргізілуде. 2023 
жылдан бастап, «:нер кәсіпті дамыту 
қоры» шеңберінде арнайы техниканы 
сатып алу басталды. Ақылы жолдарда 
арнайы техника толыққанды жасақталған. 
Дегенмен техника қаншалықты жеткілікті 
болғанмен де, кейде ауа райының тосын 
мінезіне т�теп беру мүмкін болмай жатады. 
Сондықтан республикалық маңызы бар 
автожолдарда құм себу жұмыстары үздіксіз 
жүргізіледі. Сондай-ақ арнайы техникаға 
кадрлар (механизаторлар) тапшылығы да 
кедергісін тигізіп тұр, – деді «ҚазАвтоЖол» 
ұлттық компаниясының баспас�з қыз меті. 

Ұлттық компания да күре жолдардың 
бойындағы жол апаттары мен қар 
құрсауында қалып қойғандардың жиілеуіне 
адамдардың ескертулерді елең қылмай 
жолға шығуы және жол ережесін сақтамауы 
себеп болып жатқанын атады. 
«ҚазАвтоЖол» жаңа жыл қарсаңында 
күшейтілген режимде жұмыс істеді. Жол 
полициясы қызметімен бірге республикалық 
маңызы бар автожолдарда «Астана-
Қарағанды», «Қарағанды-Астана», 
«Астана-К�кшетау», «К�кшетау-Астана» 
бағыты бойынша «ҚазАвтоЖол» компания-
сы ЖПҚ-мен бірлесіп, 42 мыңнан аса 
к�лікті діттеген жеріне дейін шығарып 
салды. Компания Қазгидромет жариялаған 
ескертулерді уақытылы жариялап, 
жүргізушілер мен жолаушыларды хабардар 
етіп отырды. Алайда соңғы кезде болған 
жол к�лік оқиғаларында жүргізушілер 
жол және жол-метеорологиялық жағдай-
ларды ескермеуінен к�лік арассындағы 
белгілі қашықтықты сақтамауынан жол-
к�лік оқиғалары болған.  Республикалық 
маңызы бар автожолдарды жабудағы басты 
мақсат – жүргізушілер мен жолаушылардың 
қауіпсіздігі. Жолдардағы ахуал туралы 
бар ақпарат  Sapar мобильді қосымшасында 
және компаниясының әлеуметтік желідегі 
ресми парақшасында уақытылы жария-
ланып отырады. Компанияның 1 403 
н� мірі тәулік бойы жұмыс істейді. Тас 
жол қателікті кешірмейді, еркелікті 
к�термейді десек, жол ережелерін қатаң 
сақтап, күре жолда барынша абай болу 
керек, – деп толықтырды «ҚазАвтоЖол» 
компаниясынан. 

Ұлттық компания мәліметінше, 
республикалық маңызы бар автожолдардағы 
апат деңгейін т�мендету үшін кешенді 
шаралар жүргізіледі. Республика бойынша 
І-ші техникалық санатқа ауыстырылған 
3 мың шақырым жол салынған. Қарағанды-
Алматы, Жезқазған-Қарағанды, Атырау-
Орал, Ақт�бе-Қызылорда бағыттары 
арасында т�рт жолақты 4 мың шақырымнан 
астам жол салу жоспарланған. Республика-
лық автожолдар желісінде жаяу жүргін-
шілердің соқтығысуын азайту мақсатында 
елді мекендерде 52 айналма жолы салынды, 
32 жер үсті жаяу жүргіншілер �ткелі са-
лын ды. Қауіпті учаскелерде жол қозғалысын 
ұйымдастыру үшін - 5 мың м2 астам шу 
жолағы орнатылды, кедергілерге соғылып 
қалмас үшін 450-ге жуық жарық диодты 
белгілер мен 500 жол буфері орнатылды.

Қалай дегенмен де, жол үстіндегі 
қауіпсіздік бірінші кезекте әр адамның 
�з қолында екені шындық. Дегенмен, 
құзырлы органдар да, жолаушылар мен 
жүргізушілер де тұтас қауымға ежелден 
таныс қарапайым қағидаларды естен 
шығарып, ажалына асыққандар да азаяр 
ма еді?! 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 
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ҚАРАМАЙ ЖАУЫНДАРҒА ,ҚАРАМАЙ ЖАУЫНДАРҒА ,  
ДАУЫЛДАРҒА...ДАУЫЛДАРҒА...

Бізді� �азіргі �о�амда�ы мем-
лекет тарапынан �ам�орлы��а 
және  сырт к�мекке зәру жандар�а 
�ам�орлы� пен �олдау жасауда жа�сы 
жа�алы�тармен бірге жылдар бойы 
шешімін к�ткен мәселелер де жетіп 
артылады. Мәселен, ата-ананы� 
�ам�орлы�ынсыз �ал�ан балаларды 
м�мкіндігінше тәрбиелеп, �лкен 
�мірге �анаттандыратын балалар 
�йлерінде тәрбиеленушілерді� 
�азынаны� �ам�орлы�ынан кейінгі 
та�дыры к�біне к�мәнді болып 
�алады.

 Бүкіл балалық шағы балалар үйінде 
�ткендер мектеп жасынан асқаннан кейін, 
айдалада қалғандай күй кешеді. Біреулері 
үлкен �мірден �з орнын тауып кетсе, 
кейбіреулері жаман жолға түсіп, болашағына 
балта шауып алады. Тағы бір �зекті 
мәселе– сырт к�мекке мұқтаж мүгедек 
жандарға қатысты. Олар да ересек болғанша, 
мемлекеттің қолдауы арқасында сабақтарын 
оқып, арнайы жабдықталған орындарда 
�здері үшін ашылған түрлі үйірмеге барып, 
ем-домдарын алып , қатарларынан 
қалыспай �седі де. Жастары есейгенде 
далада қалғандай күй кешеді. Осыған 
байланысты Жетісу облысында жақсы 
жаңалық тіркеліп, балаларының 
болашағына алаңдаған ата-аналардың 
облыс әкіміне былтыр жасаған �тініші 
орындалды. Нақтырақ айтқанда, 
Талдықорғандағы «Қамқор» арнаулы 
әлеуметтік қызмет к�рсету орталығының 
базасында 18 жастан асқандар үшін 50 
т�сек-орынға арналған б�лімше ашылды. 

Осы мақсатта орталықтың аумағына 
қосымша абаттандыру жұмыстары 

жүргізіліп,  оған 12,8 млн теңге б�лініп, 
мақсатты игерілді. Ересектер бос уақытын 
тиімді �ткізуі үшін әңгімелесіп отыратын, 
тынығатын орындар, серуендейтін жер, 
сахна, воркаут алаңы жасалды. К�тергіш 
лифт орнатылды. Бұдан б�лек, алдағы 
кезде, биыл екінші тоқсанда 16 млн теңгеге 
жуық қаржыға монша салу жоспарланып 
отыр. Сондай-ақ 29 млн теңгеге орталық 
тәрбиеленушілерін кедергісіз тасымалдау 
мақсатында арнайы  к�лік сатып алынбақ. 

Жақында ғана  жаңартылған орталыққа 
барған тәрбиеленушілердің ата-аналары 
мен жақын туыстары жасалған жағдайлар-
мен танысып, қуанып қайтты. К�ңіл-
дерін дегі алаң тарқап, ересектеніп қалған 
балаларының қатарларынан қалып қой-
мауын ойлап жүргендердің жүрегі орнына 
түсті. 

– Қыздарымыз кәмелетке толғаннан 
кейін қайда барады деп уайымдап жүрдік. 
Қазірдің �зінде олардың жастары ересектер 
санатына жетіп қалды.  Талдықорғанда 

ересектерге арналған мұндай орталық 
бар, бірақ жаңа адамдарға, жаңа ортаға 
үйрену оларға оңай болмайды. Ал мұнда 
бәрі бұрыннан таныс, жайлы, тіпті үйдегідей 
жағдай жасалған. Біз облыс әкіміне осы 
ғимараттан ересек тәрбиеленушілерге 
арналған орталық ашу туралы �тінішімізді 
айтқан едік. Бізге аз уақыттың ішінде 
мәселеміз оң шешілгені жайлы хабарланды. 

Басында сенбедік, қазір к�зіміз жетіп, 
қуанып тұрмыз. Барлық ата-ананың 
атынан шын жүректен алғыс айтамыз. 
Ата-ана үшін бала әрдайым бірінші орында 
тұрады. Сондықтан сырт к�мекке мұқтаж 
жандарға жасалып отырған қамқорлық 
пен қолдаудың ешқашанда артықтығы 
жоқ екені анық, – дейді «Қамқор» 
орталығының қызметіне жүгінуші Динара 
Бесбаева мен Кенжегүл Қастарбекова. 

Жетісу облысының орталығында 
жұмыс істейтін,  стационары бар «Қамқор» 
арнаулы әлеуметтік қызмет к�рсету 

орталығы 3 жастан 18 жасқа дейінгі психо-
неврологиялық патологиясы бар адамдарға 
арнаулы әлеуметтік қызмет к�рсетеді. 
Жылдар бойы қызмет к�рсетіп келе жатқан 
орталық туралы жұрттың пікірі жақсы. 
Қызметін тұтынушылардың бағасы да 
жоғары. Ата-аналар да риза. Енді міне, 
жаңа жылдан бастап орталықтың к�рсетер 
қызмет ауқымы да барынша кеңейіп, 

балалары ересектер жасына жеткенде 
қайда апаратындарын білмей қиналып 
жүрген жандардың мәселесі оң шешімін 
тапты.  Осы жылдың қаңтар айынан бастап 
орталық базасында ересектер б�лімшесі 
жұмыс істей бастады. Облыстық жұмыспен 
қамтуды үйлестіру және �леуметтік 
бағдарламалар басқармасының деректері 
бойынша, бүгінде орталықта 104 адам 
тиісті қызмет алады. Орталық аумағында 
ойын, спорт, волейбол алаңдары мен 
жылыжай бар. Сенсорлық, физио-
терапиялық, дефектологиялық, стома-
тологиялық, егу, процедуралық, лого-
педиялық кабинеттер, сондай-ақ психолог, 
емдік дене шынықтыру, еңбекпен оқыту 
кабинеттері, мәжіліс залы бар. Тұз шахтасы, 
релаксация б�лмесі жұмыс істейді, музыка 
және кәсіптік терапия қолданылады. 
Қызметкерлердің штаттық саны – 167. 
Жалпы, облыста арнаулы әлеуметтік 
қызмет к�рсететін 13 мекеме жұмыс іс-
тей ді, оның алтауы – стационарлық, 
жетеуі – жартылай стационарлық мекеме.

Жетісу облысындағы жағымды жаңалық, 
жаңа бастама еліміздің басқа аймақтарында 
да қолдау тауып, жүзеге асып жатса, нұр 
үстіне нұр болар еді.  Бүгінгі қоғамның 
қа йы рымдылық пен ізгілікке бастар қа-
дам дарының қатары толыға түсіп, бірқатар 
мәселе шешімін табары с�зсіз. Сонымен 
бірге балалар үйлерінде тәрбиеленіп, 
шыққан жастардың да үлкен �мірден �з 
орнын қиналмай табуын қамтамасыз ету 
үшін дәл осындай қолдау жасалып жатса, 
артықтық етпес еді деген ұсыныс та ойға 
келеді.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы  

«ҚАМҚОРДЫҢ» ҚАМҚОР АЛАҢЫ  «ҚАМҚОРДЫҢ» ҚАМҚОР АЛАҢЫ  
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К�ні кеше батыс�аза�станды� атбегі Тілек М!хамбетжановты' 
Кабирхан атты сәйг�лігі Бірікке Араб .мірліктерінде, я8ни Дубай-
да8ы ата�ты «Мейдан» иппо дромын да >ткен бәйгеден әлемдік 
жарыста топ жарып, бас ж�лдені иеленді.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Қазіргі қазақ жастары уақытын білім 
алуға жұмсап, келешекке сеніммен қарап 
жүр. �зге тілді үйрену заман талабы болса, 
қазіргі заман – осы талапты білетін адамның 
дәуірі. Жастарды қызықтыратын сауал да 
осы – ел аралау, тіл үйрену. Дәл осындай 
қызығушылығы бар жастың бірі – Бақдәулет  
Есенгелдіұлы. Алғашқы саяхатын студент 
кезде бастаған ол «Саяхаттаудың таңдаған 
мамандығыма қатысы бар, бірақ бұл – менің 
жеке қызығушылығым» деп бастады әңгімесін. 
�зін қызықтырған дүниесімен айналысып, 
басқаға да пайдасын тигізуді к)здеген жас 
жиһангез Еуропаға барғысы келетіндер үшін 
«Шекарадан ассын миың. Еуропа» атты 
к)мекші құралды жарыққа шығарды. К)мекші 
құрал деуге де келмес, бұл – саяхатшылар 
үшін қазақ тіліндегі к)ркем әдебиет жанрында 
жазылған алғашқы кітап. Еңбектің басты 
ерекшелігі мынада: Еуропа елдерінің тыныс-
тіршілігі мен мәдениеті баяндалған, жергілікті 
тұрғындармен әңгімелер жазылған. Кітап 
оқырманның шетелге шығуға қызығушылығын 
арттырады. Бұл жайында автордың )зі:

«Балалармен жұмыс істеген кезде 
байқағаным к)п болды. Олардың шетелге 
деген к)зқарасы Tik-Tok пен YouTube-тағы 
эстетикалық видеолармен ғана шектеледі. 
Бұлар да мотивация береді, бірақ олардың 
шынайылығы аз, бір жағынан жастардың 
саяхаттауға ынтасын тез с)ндіреді. Авторлық 
кітабымды оқығандар, әсіресе ауыл балалары 
әлдеқайда керемет әсер алғанын айтты. 
Мамандығым халықаралық қатынастар 
болғандықтан, баяндалған елдің саяси-
экономикалық жағына да шолу жасадым, 
сол халықтың тілін білгендіктен, кез келген 
адаммен с)йлескен диалогтер жазылса, енді 
бір ел туралы тек )зім к)рген дүниелерге 
сипаттамалар келтірдім», – дейді.

Қазір қазақ жастары әлем алдында )з 
белсендігін дәлелдеп, к)п жерден бой 
к)рсетіп жүргені белгілі. Бірқатар елге барып, 
түрлі этнос мәдениетімен танысып та жатыр. 
Соңғы кезде шетелге ағылған жастардың 
арасында елге қайта оралуды қаперінен 
шығарғандары бар екенін жасыра алмаймыз. 
«Шекарадан ассын миың. Еуропа» кітабы 
оқырмандарға )зге елдің топырағына табан 
тіреудің жағымды жақтарын насихаттайтыны 
рас. Бірақ негізгі мақсат – ол емес, жастардың 
білім к)кжиегін кеңейтіп, әлем жастарымен 

білім алмасумен қатар алған тәжірибесін 
елінің пайдасына жаратуға үгіттеу.

Бақдәулеттің айтуынша, Еуропа елдерінде 
индивидуализм әлдеқайда алда.  Оны 
қызықтырғаны – ageism-нің кең тарағаны. 
Яғни, адамды жасына қарай топқа б)лмейді. 
Жастар мен үлкен кісілер білек сыбана 
кірісіп бір жұмысты істейді. Бір толқында 
жұмыс істейтін әртүрлі жастағылар елімізде 
де кездеседі, бұл жағынан еуропалықтармен 
ұқсас екенімізді ұқтық. Батыс мәдениетінен 
хабардар алты тілді меңгерген полиглотпен 
әңгімелесудің орайы келгенде к)рген 
елдерінің елеулі ерекшеліктерін, достарының 
ұстанымы жайында айтып беруін сұрадық. 

– Статистикада әлемдегі ең бақытты 
елдердің к)шін Швеция бастап тұр.  Менің 
швециялық досым болды. Есімі – Джордан. 
Сырттай қарағанда жалқау к)рінетін 
студенттен «6лем қызығатын Швеция халқы 
расында біз ойлағандай бақытты ма?» деп 
сұрадым. Жауап мен күткендей болмады. 
«Мен )зімді бақыттымын деп айта алмаймын, 
сәтсіз кездер к)п болады. Еліміздің бақытты 
болуының себебі – бақыт деген ұғымның 
болмауы, біз бақытты болуға ұмтылмаймыз» 
деп жауап берген. К)п адам Финляндия, 
Швеция, Норвегия жайлы тым асыра мақтап 

жатады. Ал шын мәнінде жергілікті халық 
біз ойлаған бақытты іздеп әуре болмайды, 
– деді Бақдәулет. 

Батыс елін зерттеп, оны қазақстандықтарға 
таныстыруды мақсат еткен ол шетелде 
еліміздің атын алғаш рет естігендер болғанын 
да жасырмады. �зі полиглот болғандықтан, 
туған жерін еркін таныстыра алады. Нәти-
жесінде, олардың Қазақстанға деген қызығу-
шылығы мен құрметі артқанын да тілге тиек 
етті. «Тәуелсіздік күнінде әлеуметтік желіде 
барлық қазақстандықты құттықтадым. Сол 
кезде түрлі ұлттағы достарымнан құттықтау 
хаттар келе бастады. Айтулы мерекеде 
жолданған хаттарды оқығанда, шынымды 
айт сам, қатты қуандым. Бұл мен үшін 
алғашқы қуаныш емес. Одан бұрын АҚШ-
та Шавкат Рахмановтың жекпе-жегіне, 
Димаштың концертіне жиналғандардың 
арасында Қазақстанды танитындар к)п 
екеніне к)зім жеткен», – деді.  

Еуропада 42 ел бар, соның отыздан аса 
елінде болып, әсерін кітапқа түсірген автор 
қазір Американың барлық штатын зерттеп 
жүр. Нәтижесін «Шекарадан ассын миың. 
Америка» кітабында баяндамақ. Осылайша, 
шекара асуды жоспарлап жүрген жандарға 
к)ркем әдебиет жанрында ұсынылатын 
кітап 3 б)лімді қамтиды. Бірінші б)лімінде 
автор саяхаттан алған әсерімен б)ліссе, 
екінші б)лімде саяхатшылар туралы 
материалдар жинақталған, ал үшінші б)лімі 
Еуропа елдерінде тұратын адамдардан 
үйренген 10 құпияға арналған. «Барлық 
құрлықты кітапқа түсіру ойымда бар. 
Авторлық кітабымның соңғы б)лімін еліме 
арнаймын. 17 облысты түгел аралап, оның 
керемет жерін кітап бетінде жарияламақпын. 
Орайы келсе, )зім де қазақ атын ғана емес, 
мәдениетін де әлемге танытамын», – деп 
алдағы жоспарымен б)лісті. 

«Білгеніңді қойныңа сап алып кетпе, 
еліңе жарық әкел». «Абай жолындағы» осы 
бір айтылған орамды ой-к)кірегі ояу 
білімпаздарға берілген кеңес. Бүгінгі 
кейіпкерімізбен әңгімелесу барысында 
қайда жүрсе де, бар білгенімен б)лісетін 
жастардың бар екеніне тағы бір мәрте куә 
болдық. 

БІ

Адам қанша тіл білсе, сонша елдің мәдениетін 
таниды. Статистикалық дереккөзге сүйенсек, 
әрбір бесінші қазақстандық шетел асады 
екен. Кейбірі білімін шыңдап, тәжірибе 
жинауды мақсат етсе, енді бірі қоныс 
аударады. Дегенмен алғаш рет 
бармақшы болған еліңіздің сипатын 
біліп алғанға не жетсін?! Мұндайда 
әлем аралап, көргенін бір кітапқа 
түйген жас өреннің еңбегі көптің 
көмекшісі болары сөзсіз. 

Атың бардаАтың барда
ЖЕР ТАНЫ...ЖЕР ТАНЫ... Беделді бәйгеде қазақстандық 

тұлпар Кабирхан жеңіске жетті. 
Екі шақырымдық жарысқа 13 
жылқы қатысты. Шабандоз Пэт 
Доббс мінген Кабирхан мәре сы-
зығын бірінші болып кесті. Қазақ-
станның атынан қатысқан тұлпар 
Дубайда )ткен бәйгеден әлемдік 
турнирде алғаш рет жеңіске жетті. 
Бұл – сенсация! Кабирханның иесі 
Тілек Мұхамбетқалиев – белгілі 
атбегі Батыс Қазақстанның тумасы.

«Тұлпарым үшін )те қуаныш-
тымын. Бұл менің ғана қуанышым 
емес, бүкіл Қазақстанның мәрте-
бесін арттырған жеңіс болды. 

�йт кені ел болып тілеуін тілеп, 
жан  күйер болды. Сондықтан 
бұл – ортақ жеңіс», – дейді.

Жалпы, тұлпардың статистикасы 
таңғаларлықтай. Тұлпар бұған де-
йін 9 жарысқа қатысып, 8 рет 
бірін ші және 1 рет екінші орын 
алған. Дубайдағы жеңіс – ең үздік 
нәтиже. Елді елең еткізген жетістікке 
әлемдік жарыста Қазақстанның 
аты тұңғыш рет жетіп отыр. Сондық-
тан бұл – біздің еліміз үшін тарихи 
жеңіс. Сәйгүлік екі апта демалыстан 
кейін Al Maktoum Challenge екінші 
кезеңіне қатысады.

Чемпионатқа Қазақстанның 
намысын қорғауға Antares, «124», 
«Заман» және Shanyraq командалары 
аттанды. 9-11-сынып оқушыларынан 
құрылған бұл командалардың 
құрамында Алматы қаласының 
Абай атындағы РММИ мен №124 
орта мектебінің, сондай-ақ Семей 
қаласының Ш. Құдайбердіұлы 
атындағы к)псалалы мектебінің 
білім алушылары бар.

Қазақстандық оқушылар Оң-
түстік-Шығыс Азия елдерінен 
кел ген 150 жас робототехника 
жасау шылармен бірге бірнеше күн 
бойы )з жұмыстарымен бәсекеге 
түсті. Нәтижесінде, біздің құрама-
ның қоржыны 7 жүлдемен толықты.

Алматы қаласының №124 орта 
мектебінен қатысқан «124» коман-
дасының жаттықтырушысы Бекзат 

Амановтың айтуынша, қазақстандық 
оқушылар лайықты нәтиже к)рсете 
білді.

«Біз чемпионатқа робототех-
никаға жаңадан қосылған команда-
ларымызды халықаралық команда-
лармен тәжірибе алмасу үшін 
әкел дік. Соның )зінде біз Индонезия 
чемпионатына әлемдік кезеңге 
іріктелген мықты командалар қа-
ты сатынын білгенімізде таңғалдық. 
Бұл командалардың робото тех-
никада 4-5 жылдық тәжірибесі бар 
әрі биылғы жылы ғана жарысқа 
қатысқан қазақстандық оқушылар 
олармен бір деңгейде бақ сынасты. 
Біздің оқушылар финалдық 
ойындарға дейін )тіп, т)решілерден 
жоғары баға алған кезде қатты 
қуандық», – деп )з ойымен б)лісті 
бапкер.

ИНДОНЕЗИЯДАН 
ОЛЖАЛЫ ОРАЛДЫ

�аза�станды� о�ушылар Индонезияда >ткен робототехника 
чемпионатында 7 ж�лдеге ие болды. Депок �аласында FIRST 
Tech Challenge робототехника бойынша ашы� ойындар >тті. 

ЖАҢА ТУЫНДЫ ЖАРЫҚҚА ШЫҚТЫ
Биыл а�ын, жазушы Сәкен Сейфул-

линні' ту8анына 130 жыл толады. Атаулы 
дата8а орай, мемлекет �айраткеріні' 
>мірі мен шы8армашылы8ына �атысты 
3 бірдей туынды жары� к>реді. 

Бұл туралы Сәкен Сейфуллин атындағы 
музейдің директоры Марат 6бсеметов 
мәлімдеді. Сәкентанушының айтуынша, бұл 
мерейтой республикалық қана емес, 
халықаралық деңгейде аталып )туі тиіс. 

Сәкен Сейфулиннің зерттелмеген қырлары, 
бізге беймәлім сырлары к)п. Ақынның )мірі 

мен шығармашылығын зерттеушілер осылай 
дейді. Қазір мемлекет қайраткері жайлы том-
том кітап жарық к)ріп, зерттеу жұмыстары 
жалғасып жатыр. Биылдың )зінде 3 бірдей 
туынды жарық к)реді.

– Сәкеннің зерттеулерінде Үкімет 
басындағы Үкімет басшысы болғаны ж)нінде 
үлкен зерттеу шығады. Асау тұлпар, кезінде 
шыққан біздің қызметкеріміз Алуа Тоқтарбаева, 
измирде түрік тілінде зерттеп, араб әрпінен 
алып үлкен кітап жазды, оны да шығарамыз. 
Сосын музыка мұрасына байланысты үлкен 
зерттеулер шығады, – деді музей директоры. 


